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مصرف گاز صعودی می شود

استفاده حداقلی 
از سوخت مازوت 

اخذ مالیات ۸ میلیارد 
و ۸۰۰ میلیون تومانی 
از ۶۶ هزار خانه خالی

قیمت رسمی آجیل 
شب یلدا اعلام شد
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سرمقاله

نظام بانکداری 
اصلاح شود

بیــن تولیــد و صنعــت 
بانکداری، همیشه ارتباط 
مســتقیم بوده و تولید ما 
همواره بر مدار تســهیلات 
بانکی در حرکت بوده است. عده ای تصور می کنند 
اگر دولت سیاســت های پرداخت تسهیلات را به 
بخش تولید هدایت کنند، ایده خوبی اســت اما 
نکاتی در این رابطه وجود دارد. صنعت بانکداری 
خود صنعتی است که جزیی از تولید است و باید به 
بازده برسد. طبیعتا صنعت بانکداری هم در بحث 

پرداخت تسهیلات...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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احیای زیست فضا 
پس از ۱۱ سال

حرکت بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه شکل بگیرد

افزایش تسهیلات پرداختی شبکه بانکی
صفحه3

صفحه4

اتصال ۵۶۰۰ روستا  به  اینترنت پرسرعت
وزیر ارتباطات خبر داد:

وزیر ارتباطات با بیان اینکه زیســت فضا در دولت 
سیزدهم و پس از ۱۱ سال احیا شده است، از اتصال 
۵ هزار و ۶۰۰ روســتا به اینترنت خبر داد. »عیسی 
زارع پور« وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 
حاشیه جلســه هیات دولت گفت: از ابتدای دولت 
سیزدهم تا کنون ۵ هزار و ۶۰۰ روستای جدید به 
اینترنت دسترسی پیدا کردند و تا پایان سال تمام 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار نیز به اینترنت متصل 
خواهند شد. این تعداد روستا که در دولت سیزدهم 
به اینترنت متصل شدند، معادل ۴ سال پیش از آن 
است. وی افزود: اتفاق بســیاری بزرگی است که به 
آبادی روستاها منجر می شود و انگیزه برای مهاجرت 
معکوس ایجاد می کند. زارع پــور تاکید کرد: پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارهای مهم ترین پروژه 
ما در حوزه ارتباطات است و کار با قوت جلو می رود. 
در بیش از ۱۰۰ شــهر کار اتصال تمام شده است و 
نزدیک به ۴ میلیون و ۸۰۰ هزار خانوار تحت پوشش 
قرار گرفته اند و تا پایان سال به ۸ میلیون خانوار تحت 
پوشش خواهیم رسید.سرعت هایی که با این فناوری 
می توانیم برای مردم مهیا کنیم، سرعت های چند 
۱۰۰ مگابیت بر ثانیه ای است. وزیر ارتباطات اعلام 
کرد: در سفر گذشته رئیس جمهور به استان البرز 
این طرح را در شهرستان چهارباغ اجرا کردیم و در 
منزل و محل کار مردم حاضر شدیم و سرعت های 
بیش از ۹۰۰ مگابیت بر ثانیه بود. در تلاش هستیم 
تا پایان دولت چنین امکانــی را برای مردم در تمام 
شهرها ایجاد کنیم. زارع پور خاطرنشان کرد: در هفته 
گذشته کپسول زیستی جدید کشور با یک پرتابگر 
جدید با موفقیت پرتاب و زیست در فضا بعد از ۱۱ 
سال احیا شد. این مسیر پرشتاب دنبال خواهد شد. 
تمام دستگاه ها باید خدمات خود را از طریق پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند ارائه کنند که اکنون 
آمار به ۷۰ درصد رسیده است. امیدوارم تا پایان سال 

شاهد ارائه ۱۰۰ درصدی خدمات...

اجتماعی

بنا بر اعلام مشاور امور شــاهد و ایثارگران وزیر 
آموزش و پرورش،  در حالی بعضا طی سال های 
گذشته ایثارگران ســهمیه بالغ بر ۴۲ درصدی 
بــرای جذب در آمــوزش و پرورش داشــته اند 
که امســال این ســهمیه حدود ۲۵ درصد بوده 
که علت این امــر نبود متقاضــی در برخی کد 

رشته محل هاست.
زهرا مظفر با بیان اینکه وزارت آموزش و پرورش 
در حوزه ایثارگران اقدامات خــاص و ویژه ای را 
انجام می دهد، اظهار کرد: آموزش و پرورش تنها 
دستگاهی است که به دلیل آمار بالای جمعیت 
دانش آموزی و استخدامی ظرفیت ویژه ای برای 
جذب و اســتخدام در حوزه ایثارگران دارد، به 
طوری که حتی شاید این  ظرفیت را خود بنیاد 

شهید هم نداشته باشد.
وی با اشــاره به اینکه وزارت آموزش و پرورش 
هر ساله حدود ۵۰ هزار اســتخدام از محل های 
مختلف اعم از دانشــگاه فرهنگیــان و آزمون 
اســتخدامی ماده ۲۸ دارد، توضیح داد: آموزش 
و پرورش این ظرفیت  را دارد که بر اساس قانون 
حداقل ۳۰ درصد از آمار اســتخدامی خود را به 
حوزه ایثارگران اختصاص دهد و این ۳۰ درصد به 
طور حداقلی است و می توانیم بیشتر از این آمار 

را نیز جذب کنیم.
 مشــاور امور شــاهد و ایثارگران وزیر آموزش 

و پرورش با اشــاره به امکان جــذب  ایثارگران 
بیش از ســهمیه ۳۰ درصد،  یادآور شد: در سال 
۱۴۰۱ـ ۱۴۰۰ بیش از ۴۲ درصد جذب در حوزه 
ایثارگران داشــتیم. همچنین در حوزه تبدیل 
وضعیت نیز بر اساس بند »د« و بند »و« تبصره 
۲۰ بودجــه ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱  وزارت آمــوزش و 
پرورش از جمله دستگاه های شاخص در حوزه 
تبدیل وضعیت فرزندان ایثارگران بود که تبدیل 
وضعیت فرزندان ایثارگران در آموزش و پرورش 

را انجام داد.
به گفته مظفر، مهر امسال ایثارگران برای جذب 
و اســتخدام در وزارت آموزش و پرورش تقریبا 

سهمیه ای نزدیک به ۲۵ درصد داشتند.
وی درباره چرایی کاهش سهمیه جذب ایثارگران 
در مهر امسال به نسبت سال های گذشته، تصریح 
کرد: دلیل کاهش آمار جذب ایثارگران در وزارت 
آموزش و پرورش طی مهر امســال و به نسبت 
سال های گذشته آن است که در بسیاری از کد 
رشــته محل ها متقاضی وجود نداشت. اینگونه 
نبود که متقاضی وجود داشته باشد اما ما کسی 
را جذب نکرده باشــیم. با این وجود ما در حال 
بررسی شرایط هســتیم تا برای سال های آینده 
این مســاله را بر طرف کنیــم و بتوانیم جذب 
بیشــتری از میان جامعه ایثارگــران در وزارت 

آموزش و پرورش داشته باشیم.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ از 
رفع اثر از حدود ۱۵ هزار پلاک پلاک پوشانده شده 
موتورســیکلت خبر داد. سرهنگ سید ابوالفضل 
موسوی پور با اشاره به اجرای طرح برخورد با پلاک 
پوشیده شده و مخدوش خودروها و موتورسیکلت ها 
در تهران گفت:  با تدابیــر فرمانده انتظامی تهران 
بزرگ طرح رفع اثر از پلاک موتورســیکلت ها از 
هفتم آذر ماه امسال در ســطح معابر شهر تهران 
اجرا شــد که در نتیجه اجرای این طرح تاکنون از 
پلاک ۱۷ هزار و ۷۰۰ دســتگاه موتورسیکلت که 
به هر نوعی پوشانده یا مخدوش شده و در حاشیه 
معابر و توقفگاه ها و کنار خیابان پارک بودند، رفع 

اثر شده است. 
وی با بیان اینکه در اجرای این طرح تیمی متشکل از 
پلیس راهور تهران بزرگ، شهرداری تهران و پلیس 
آگاهی مشارکت دارند، گفت: این طرح همچنان در 
حال اجرا است. در جریان اجرای این طرح تیم های 
مذکور به موتورسیکلت های دارای پلاک پوشانده 
شده مراجعه کرده و  هر نوع پوششی اعم از ماسک 
و طلق را از روی پلاک موتورسیکلت جدا می کنند. 
رئیس پلیــس راهــور تهران بــزرگ بــا بیان 
اینکــه این بار فقط رفــع اثر صــورت می گیرد و 
اعمال قانونــی فعلا در کار نیســت، گفــت:  اما 

 در ادامه اعمــال قانون را نیز در دســتورکار خود 
خواهیم داشت.

به گفته موسوی پور در جریان اجرای این طرح ۱۲ 
دستگاه موتورسیکلت مسروقه نیز از سوی ماموران 
پلیس راهنمایی و رانندگی مورد شناســایی قرار 
گرفته است که این موتورسیکلت ها توقیف شده 
تا به مالکانشان بازگردانده شــود. وی در ادامه با 
اشاره به وضعیت آلودگی هوا در تهران گفت: در این 
مدت علاوه بر نظارت و اعمال قانونی که به وسیله 
دوربین ها انجام می شود، همکاران بنده از ساعت 
۶:۳۰ صبح در ۴۰ نقطه از مبادی ورودی به طرح 
ترافیک و طرح کاهش آلودگی هوا مستقر شده و 
در مدت اجرای این طرح ۱۷۱۴ خودرو را که اقدام 
به پوشاندن و تخلف پلاک کرده بودند متوقف و در 

همان محل رفع اثر انجام شده است.
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ با بیان اینکه تیم 
های پلیس راهور تهران بزرگ طــرح برخورد با 
پوشش پلاک خودروها را از سال قبل آغاز کرده اند 
گفت : اجرای طرح به این طریق بود که خودروهایی 
که تخلف پلاک داشتند در سطح معابر شهر تهران 
متوقف و با دست افزارهای هوشمندی که در اختیار 
ماموران پلیس راهور قرار دارد، مستند سازی لازم 

صورت می گیرد. 

عضو شورای اسلامی شــهر تهران با بیان اینکه 
تشــکیل دبیرخانه هلدینگ گردشــگری در 
مجموعه عباس آباد اقدام مهمی بوده است، گفت: 
ایجاد سازمان گردشگری از تکالیف شهرداری در 
برنامه چهارم است و شهرداری باید لایحه آن را 

امسال به شورا ارائه دهد.
نرگس معدنی پور با اشــاره به بازدید اخیرش از 
مجموعه فرهنگی و گردشگری عباس آباد بیان 
کرد: مجموعه عباس آباد از زمان احداث تاکنون 
مورد توجه خاص و ویژه شــهروندان بوده است 
و همین موضوع باعث شــده تا انتظارات از آن 

بالا باشد.
به گفته وی، شــرکت نوســازی عباس آباد در 
گام نخســت ابتدا بــا نگاهی فنــی، عمرانی و 
ســپس معماری کار خود را آغاز کرد؛ اما پس از 
تصویب اساسنامه آن در سال ۹۳ نگاه فرهنگی، 

گردشگری و اجتماعی در آن پررنگ تر شد.
عضو شــورای شــهر تهران با تأکید بــر اینکه 
برنامه ریزی مناســب بــرای چنیــن فضاها و 
مجموعه هایی نیازمند شــناخت مأموریت ها، 
وظایف، قوانین و اســناد بالادستی است، گفت: 
شــناخت از ظرفیت های موجــود مجموعه و 
اســتفاده بهینه از این ظرفیت ها دارای اهمیت 
اســت؛ امــا در کنــار آن مخاطب شناســی و 
برنامه ریزی برای جذب مخاطب دارای اولویت 
بوده و مجموعه اراضی عباس آباد دارای یکسری 
مخاطب خاص اســت که می بایست برای آنها 
برنامه هایی در نظر گرفته شــود. از سوی دیگر 
می بایست برنامه هایی هم برای جذب مخاطبان 

جدید در دستور کار قرار گیرد.
معدنی پور ادامــه داد: به این نکتــه باید توجه 
داشت که بیشــتر مخاطبان مجموعه از مناطق 
شمالی شهر هستند و باید برای جذب مخاطب 
از دیگر نقاط شهری برنامه ریزی لازم در دستور 
کار قرار گیرد. مخاطب شناسی، برنامه ریزی بر 
اساس مأموریت ها و ظرفیت های موجود، برنامه 
ریزی بر اســاس ذائقه مخاطب از نیازهای این 

مجموعه است.
عضو شورای اسلامی شــهر تهران با بیان اینکه 
اراضی عباس آباد تنها یــک مجموعه فرهنگی 
و گردشگری نیســت و یک مجموعه فرهنگی، 
هنری، اجتماعی، ورزشــی و گردشگری است، 
گفت: می توان در این مجموعــه به موضوعاتی 
چون ورزش همگانی، امور هنری و امور اجتماعی 

هم توجه داشت و آنها را تقویت کرد.
معدنی پــور افــزود: تفریحات ســالم یکی از 
نکات مغفــول مانده در برنامه هــای فرهنگی و 
اجتماعی اســت. باید توجه داشــت که علاوه 
بر اینکه مجموعــه عباس آباد یــک مجموعه 
فرهنگی و گردشــگری اســت؛ اما داشتن نگاه 

تخصصی به موضوعات هنری نیــازی مهم در 
این بخش می باشــد و شــاید رویکرد مجموعه 
اراضــی عباس آبــاد اجتماع محور باشــد ولی 
کمتر به این موضوع در برنامه ها توجه شــده، 
لذا به محــض ورود به بعد فرهنگــی و هنری 
 باید بعــد اجتماعی نیز در آنها بــه صورت ویژه 

دیده شود.
عضو شورای اسلامی شــهر تهران اذعان کرد: 
مجموعه هایی مثل بوســتان بهشت مادران که 
جزو اولین بوســتان های ما در حوزه بانوان بوده 
در زیر مجموعه اراضی عباس آباد قرار دارد که 
همین موضوع ویژگی و قابلیت های بسیاری را 
برای این مجموعه به همــراه دارد. نباید به این 
بوســتان فقط به عنوان یک پاتوق بلکه باید آن 
را ظرفیتی برای رفع بسیاری از نیازهای بانوان 
که نمی شود در فضاهای عمومی آنها را پیگیری 

کرد، دانست.
معدنی پــور با بیــان اینکــه ایجاد ســازمان 
گردشــگری در برنامــه ســوم جــزو تکالیف 
شــهرداری بود که بــه انجام نرســید، گفت: 
ایجاد این ســازمان در تکالیــف برنامه چهارم 
نیز گنجانده شده است. شــاید با ایجاد سازمان 
جدید در شهرداری موافق نباشیم و بر این نکته 
تأکید داشته باشــیم که خیلی از سازمان ها و 
شرکت ها باید با یکدیگر ادغام شوند؛ اما ایجاد 
 سازمان گردشگری در شــهرداری تهران امری 

ضروری است.
عضو شورای شهر تهران تأکید کرد: ظرفیت های 
بسیار زیاد گردشگری در شهر تهران داریم؛ اما 
متأســفانه به دلیل عدم وجود سیاست گذاری 
یکپارچه و مشــخص نبودن متولــی خاص در 
شهرداری در این حوزه با مشکل رو به رو هستیم.

وی با اشــاره به اینکه خانه موزه هــا، موزه ها و 
فضاهای گردشــگری ایجاد شــده ولی مغفول 
مانده اند، خاطرنشان کرد: لایحه سیاست گذاری 
و قیمت گذاری یکپارچه خانه موزه ها و موزه ها 
و فضاهای گردشگری را تصویب کردیم ولی آن 
هم باز کافی نبود و به نظر می رســید که حتما 
باید سازمان گردشگری داشته باشیم. هر چند 
که تشــکیل دبیرخانه هلدینگ گردشــگری و 
تفریحات شهر تهران قدمی موثر و مناسب است؛ 
اما آن را می توان گام اول در این حوزه دانســت 
و شهرداری مکلف اســت لایحه آن را امسال به 

شورا ارائه دهد.
معدنی پور در پایان بر اجتماعی شدن برنامه ها، 
ثبت بوســتان نوروز، توجه به اسناد بالادستی،  
توجه به صنایع خلاق، اقتصاد گردشگری، اقتصاد 
فرهنگ و هنر تأکید کرد و گفت: مجموعه اراضی 
عباس آباد نه فقط بــرای مناطق پیرامونی خود 

بلکه باید برای شهر تهران برنامه داشته باشد.

فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشاره به راهکارهای 
پیروزی در جنگ نرم دشمنان گفت: افزایش آگاهی، 
تعهد، اخلاق اجتماعــی، تقوا و پاکدامنــی، احیا و 
گسترش الگوها و نمادهای اسلامی  ایرانی و پایبندی 
به هنجارهای اسلامی با محوریت روحیه جهادی از 
جمله راهکارهای شکست دشمنان در حوزه عفاف و 
حجاب است. به گزارش ارتش، امیر سرتیپ کیومرث 
حیدری در همایش تربیت و تعالی خانواده کارکنان 
ارتش منطقه پرندک که به میزبانی قرارگاه عملیاتی 
لشکر ۲۳ نزاجا برگزار شد، با اشاره به سه اصل مهم 
در نیروی زمینی ارتش اظهــار کرد: ولایت محوری، 
عدالت محوری و شایسته ســالاری، سه اصل مهم 
در فرماندهی نیروی زمینی ارتش هستند که در این 
میان، اولین و مهم ترین اصل، ولایت مداری است که 
طبق آن، تمامی برنامه ها در راستای عمل به منویات 

مقام معظم رهبری )مدظله العالی( انجام می شود.
وی با بیان این که »امــروزه ولایت فقیه، نماد عینی 
صراط مستقیم در جامعه است«، اظهار داشت: رفتار 
اجتماعی درست و الهی در زمان حاضر با غیبت امام 

عصر )عج( توسط وجود مبارک ولایت فقیه در جامعه 
ترویج می شود و مردم ولایت مدار نیز باید پشتیبان 

ولایت فقیه در مقابله با تهدیدات دشمنان باشند.
وی با تاکید بر این که »دشــمنان، ســرمایه گذاری 
عظیمی برای ضربه به نهاد خانــواده انجام داده اند 
گفت: ماموریت مقابله با جنگ نرم دشمن، اهمیت 
بالاتری از جنگ ســخت دارد و به همین جهت باید 
توجه ویژه ای به مبانی جنگ نرم در میان خانواده ها 
شــود. فرمانده نیروی زمینی ارتش ادامه داد: توجه 
ویژه به مبانی جنگ نرم، استفاده از فرصت ها، ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب و الگو قرار دادن ائمه معصومین 
)ع(، موجب تغییر و شکســت تدریجی اهداف شوم 
دشمنان در این جنگ ترکیبی می شود. وی با اشاره به 
راهکارهای پیروزی در جنگ نرم دشمنان خاطرنشان 
کرد: افزایش آگاهی، تعهد، اخلاق اجتماعی، تقوا و 
پاکدامنی، احیا و گسترش الگوها و نمادهای اسلامی  
ایرانی و پایبندی به هنجارهای اسلامی با محوریت 
روحیه جهادی از جمله راهکارهای شکست دشمنان 

در حوزه عفاف و حجاب است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی گفت کشورهای اسلامی باید حساسیت 
بیشتری نسبت به جنایات رژیم صهیونیستی در غزه 
داشته و جلو زیاده خواهی هایش را بگیرند. فداحسین 
مالکی اظهار کرد: رژیم صهیونیستی با انجام عملیات 
وحشیانه و ادامه جنایات و کشتار به دنبال این است 
که پای برخی از کشورها ازجمله جمهوری اسلامی را 
به جنگ بکشاند و به نوعی منطقه را از این حالت خارج 
کرده و درگیری ایجاد کند اما تاکنون ایران مدیریت 

خوبی در این قضیه داشته است.
وی ادامــه داد: بــا توجه بــه ادامه جنایــات رژیم 
صهیونیســتی در غزه انتظار می رفت کشــورهای 
اسلامی حساسیت بیشتری نســبت به این مسئله 

داشته و جلوی زیاده روی ها را بگیرند.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: ما انتظار بیشتری از سازمان کنفرانس 

اسلامی داشتیم که با انجام حرکت جدی تر، همه چیز 
را محدود به محکومیت سیاسی و صدور بیانیه نکرده 
و اقدامات عملیاتی صورت گیرد همانطور که اخیرا 
هم رئیس جمهور بیان کرد که باید مردم فلسطین را 
مسلح کنیم؛ این بدان معناست که نباید کشورها تنها 
به سمت بیانیه سیاسی بروند که دیگر جوابگو نیست.

مالکی با تشریح وضعیت دولت رژیم صهیونیستی 
گفت: اسرائیل از دو جهت به شــدت به هم ریخته 
است؛ دولت نتانیاهو از یک سال قبل وضعیت به هم 
ریخته ای داشــت و بعد از عملیات طوفان الاقصی و 
انجام جنایات وحشیانه در کشتار مردم بی گناه غزه 
به شدت موقعیت و جایگاه سیاسی و حتی امنیتی 
اســرائیل در منطقه و معادلات بیــن المللی به هم 
ریخت و متزلزل شد. در این شرایط اسرائیل با ادامه 
بمباران های وحشیانه به دنبال تغییر فضای دنیا به نفع 

خودش بود اما شرایط برعکسی رقم خورد.

معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: ارتش به سمت 
فناوری های نو در حرکت است، زیرا تهدید و نوع آن 
در آینده با امروز فرق خواهد کرد، به همین دلیل هم 
مقابله با فناوری های آینده هم با الان فرق می کند.

امیر دریادار حبیب الله ســیاری در بازدید از غرفه 
نیروی هوایی ارتش در نمایشــگاه جامع تربیت و 
آموزش ارتش، اظهار کرد: سطح علم و فناوری در 
نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران بسیار 
بالا است. به علت این که نیروی هوایی یک نیروی 
تجهیزات محور اســت، می طلبد از سطح بالایی 
از علم و دانش برخوردار باشــد. از این جهت می 

بینیم که هم دانشگاه شــهید ستاری و هم مرکز 
آموزش های تخصصی هوایی دقت زیادی به این 

موضوع دارند.
وی در ادامه با اشــاره به برگزاری نمایشگاه جامع 
تربیت و آموزش ارتش، گفت: تا به امروز مجموعه 
توانمندی های آموزشی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران را کسی به صورت یکجا ندیده بود. به همین 
منظور در این چند روزی که نمایشــگاه دایر بود 
اســتقبال خوبی از آن به عمل آمد. این نمایشگاه 
مجموعه آموزش هــای نظامــی را از اول تا آخر 

خدمت به صورت یکجا به تصویر کشید.

سهمیه ۲۵ درصدی »ایثارگران« برای جذب در آموزش و پرورش

رفع اثر از پلاک ۱۵ هزار موتورسیکلت در تهران

راهکار پیروزی در جنگ نرم دشمنان

جلو زیاده خواهی های رژیم صهیونیستی گرفته شود

ارتش در حال حرکت به سمت فناوری های نو است

سياسیفرهنگی 

توجه به ثبت بوستان نوروز واقتصادگردشگری
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وزیر کار: حقــوق کارگران را 
دولت تعیین نمی کند

وزیرکار درباره دســتمزد کارگــران گفت: 
بعضاً فکر می کنند وزیر کار حداقل حقوق و 
دستمزد را مشخص می کند، در حالی که ما 
یک نخ تسبیح هستیم که نمایندگان دولت، 
نماینــدگان جامعه کارگــری و نمایندگان 
جامعــه کارفرمایــی را به نقطه مشــترک 

می رسانیم.
به گــزارش خبرنگار اقتصــادی خبرگزاری 
تسنیم،هرساله با نزدیک شدن به پایان سال 
بحث تعیین دســتمزد کارگران مطرح می 
شود,از تعیین دستمزد به صورت منطقه ای 
تا اثرافزایش مزد بر تــورم. یکی از موضوعات 
مهم در بحث دستمزد کارگران کاهش قدرت 
خرید کارگران اســت که باعث درخواســت 
ترمیم مزد در ســال جاری شــده بود، اما به 

نتیجه نرسید.
دولت در لایحه پیشــنهادی بودجه 1403 
میزان افزایش حقوق کارمندان را 18درصد 
اعلام کرده است. این در حالی است که مراجع 
رسمی نرخ تورم را بیشتر از 40درصد اعلام می 
کنند. هرساله هنگام تعیین دستمزد کارگران 
میزان افزایش حقوق کارمندان ملاک کار قرار 
می گیرد که این مسئله ســال ها مورد انتقاد 
جامعه کارگری بوده اســت ، چرا که کارگران 
معتقدند میزان مزایایی که کارمندان دریافت 

می کنند قابل مقایسه با کارگران نیست.
ســیدصولت مرتضوی، وزیر تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی مــی گوید: در خصوص تعیین 
دســتمزد و حقوق کارگران در بودجه ما این 
موضوع را براساس دو شاخص تورم و شاخص 
سبد معیشت تعیین می کنیم. در این موضوع 
قانون گذار »متناســب با«، »بــا توجه به« و 
»با در نظر گرفتن« این دو شاخص را عنوان 
کرده است که ما در این موضوع با نمایندگان 

کارگران و کارفرمایان به نتیجه می رسیم.
مرتضــوی ادامــه داد: یعنی ما پیشــنهاد 
نمایندگان کارگران و کارفرمایان را در دستور 
قرار می دهیم، به رای می گذاریم. امیدواریم 
در سال 1403 گشایش هایی صورت بگیرد و 

ما شرمنده آحاد مردم نباشیم.
ســیدصولت مرتضوی با تاکید بر اینکه وزیر 
کار حداقل حقوق و دســتمزد را مشــخص 
نمی کند، گفــت: بعضاً فکــر می کنند وزیر 
کار حداقل حقوق و دســتمزد را مشــخص 
می کند، در حالی که ما یک نخ تسبیح هستیم 
که نماینــدگان دولت، نماینــدگان جامعه 
کارگری و نمایندگان جامعــه کارفرمایی را 
به نقطه مشترک می رســانیم و امیدواریم در 
سال 1403گشایش هایی صورت بگیرد و ما 

شرمنده آحاد مردم نباشیم.

آمادگی برای ارائه خدمات وارسی 
پروازی به کشورهای همسایه

رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری از صدور 
مجوز ثبــت هواپیمای فلایت چک شــرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایــی ایران و آمادگی 
برای ارائه خدمات به کشــورهای همســایه 
خبر داد. محمــد محمدی بخش در خصوص 
وضعیت فلایت چک خریداری شــده توسط 
شرکت فرودگاهها و ناوبری هوایی کشور اظهار 
کرد: چند روز قبل سازمان هواپیمایی کشوری 

مجوز ثبت فلایت چک دوم را صادر کرد.
وی افزود: فلایت چک دوم عملیاتی شــده و 
دستگاه های مربوطه روی این هواپیما نصب 

شده است.
وی یادآور شــد: فرآیند کارهــای هواپیمای 
مذکور نیز انجام شــده و به زمــان عملیات 

پروازی خود نزدیک می شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی از آمادگی برای 
ارائه خدمات وارسی پروازی این فلایت چک 

به کشورهای همسایه خبر داد.
اخیرا سازمان حسابرسی کشور در گزارشی 
به موضوع خرید هواپیمــای فلایت چک در 
دولت دوازدهم پرداخته و اعلام کرد: به شرح 
یادداشت توضیحی 1-9-11 بابت خرید یک 
فروند هواپیمای فلایت چک در ســال 99 به 
مبلغ 5 میلیون و 800 هزار دلار و 317 هزار 
و 371 یــورو معادل 1469 میلیــارد ریال و 
مبلغ 241 میلیارد ریال معــادل 950 هزار 
و 223 دلار مازاد بــر قرارداد از طریق صرافی 
متین تجارت )کارگزار وصول مطالبات ارزی 
شرکت های خارجی( به فروشنده پرداخت، 
اما هواپیمای مزبور تاکنون تحویل شــرکت 

نشده است.

اخبار

تاکنــون 8 میلیارد و 800 
میلیون تومــان مالیات از 
خانه هــای خالــی وصول 
شــده اســت که به گفته 
کارشناسان اخذ مالیات از 
این بخش، عرضه مسکن به بازار را افزایش می دهد. 
شناسایی خانه های خالی از ســکنه از مهم ترین 
برنامه  ها و اقداماتی است که نقش موثری در عرضه 
آنها به بــازار دارد و عرضه حــدود 600 هزار واحد 
خالی می تواند بازار مســکن را به سمت رونق و تا 

حدی تثبیت قیمت ها هدایت کند.
در حال حاضر شناسایی خانه های خالی از سکنه 
در دولت از طریق سامانه املاک و اسکان انجام می 
شود.  این ســامانه که از فروردین سال 1400 راه 
اندازی شــده نقش موثری در شناسایی خانه های 
خالی داشته و طبق قانون باید تمامی سرپرستان 
خانوار در آن ثبت نام کنند. مسئولان دولتی همواره 
اعلام کرده اند که هدف از اخذ مالیات از خانه های 
خالی کســب درآمد برای دولت نیست بلکه هدف 

اصلی عرضه این واحدها به بازار مسکن است.
در خصوص آخرین اقدامات صــورت گرفته  برای 
شناســایی واحدهای خالی، ابوالفضــل نوروزی، 
سرپرســت دفتــر اقتصــاد مســکن وزارت راه و 
شهرسازی اعلام کرده است که حدود 6.5 میلیون 
سرپرست خانوار به سامانه املاک و اسکان مراجعه 
کرده اند و 4.2 میلیون مالکیت در این سامانه ملی 

خوداظهاری شده است.
وی افزود: در ســال گذشــته حدود 18 هزار خانه 
خالی به سازمان امور مالیاتی معرفی شده و تاکنون 
هم به 4 میلیون نفر پیامک ارسال شده، اما ارسال 
این پیامک ها به معنای خالی بــودن این واحد ها 
نیست بلکه به عنوان هشــدار به مالکان آنها بوده 
اســت. نوروزی بیان کرد: در طول اجــرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی از ســال 1400 تاکنون 
570 هزار واحد مسکونی خالی شناسایی شده که از 
این تعداد 183 هزار ملک در بازار عرضه شده است. 
براســاس آمــار وزارت راه و شهرســازی تعــداد 
مراجعه کنندگان به ســامانه ملی املاک و اسکان 

در یک ماه گذشته یک میلیون نفر افزایش داشته و 
تعداد خوداظهاری اطلاعات اقامت از متوسط روزانه 

5 هزار مورد به 25 هزار مورد رسیده است.
براساس این گزارش مالیات بخش عمده ای از این 
واحد های مســکونی توسط ســازمان مالیات اخذ 
می شود که به گفته مســئولان در حوزه مالیات تا 
به امروز هم اقدامات خوبی با همکاری وزارت راه و 
شهرسازی انجام شده و توانسته اند تعداد زیادی از 
واحد های مسکونی خالی حقوقی که شامل بانک ها 
و سایر دستگاه ها می شــود را شناسایی کنند. آمار 
وزارت راه و شهرسازی هم نشان می دهد بانک ها، 

مالک بیشترین تعداد واحدهای خالی هستند. 
پیش از این سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرده بود 
بانک مسکن با هشت هزار خانه خالی، بانک سپه با 2 
هزار و 600 خانه خالی، بانک ملت با 583 خانه خالی، 
بانک صادرات با 278 خانه خالی و بانک پاسارگاد با 181 
واحد بیشترین خانه های خالی را دارند. همچنین بیمه 

ایران 178 واحد خالی را تحت تملک دارد.
بذرپــاش وزیر راه و شهرســازی در خصوص خانه 
های خالی بانک ها گفته است: بانک ها بزرگ ترین 
صاحبان خانه های خالی بودند که واحدهای خود را 
برای افزایش قیمت خالی نگه داشته بودند که طبق 

پیگیری های صورت گرفته و با راه اندازی ســامانه 
املاک و اسکان تمامی آنها به بازار عرضه می شود.

شاهین مستوفی مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان 
امور مالیاتی در خصوص آخرین آمار خانه های خالی 
گفت:در خصوص عملکرد ســال 1400 از ســوی 
وزارت راه و شهرســازی در ابتــدا 510 هزار واحد 
مسکونی خالی معرفی شــد، اما در مرحله بعد این 
تعداد به 290 هزار واحد رسید و در نهایت بر اساس 
آخرین آماری که آبان به سازمان مالیاتی ارائه شد 

این تعداد به 66 هزار واحد رسید.
وی افزود: از این تعداد تاکنون 868 نفر مالیات ابلاغ 
شده را پذیرفته و پرداخت کرده اند که از این محل 

8 میلیارد و 800 میلیون تومان وصول شده است.
مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی ســازمان امور 
مالیاتی افــزود: 6 میلیــارد و 200 میلیون تومان 
از این عملکرد در ســال 1401 وصول شــده و 2 
میلیارد و 600 میلیون تومان امســال وصول شده 
است. مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی سازمان 
امور مالیاتی گفت: تاکنون مالیات هایی که از محل 
مالیات بر خانه های خالی وصول شده است همه به 
حساب صندوق مسکن واریز شده است. در همین 
رابطه فرشــید ایلاتی کارشناس مســکن گفت: 

شناســایی خانه های خالی نقش موثری در بهبود 
وضعیت بازار مسکن دارد به شرطی که اجرای این 

طرح به درستی انجام شود. 
وی افزود: همکاری دســتگاه هــا از جمله وزارت 
نیرو،  شهرداری ها، سازمان امور مالیاتی  همچنین 
همکاری مردم در تکمیل اطلاعات خود در سامانه 
املاک و اســکان می تواند زمینه ســاز تسریع در 

اجرای کامل شناسایی خانه های خالی باشد.
براساس سرشماری سال 95 حدود 2.6 میلیون خانه 
خالی در کشور شناسایی شده است که تخمین زده 
می شود در حال حاضر تعداد واحدهای خالی بیشتر 
شده باشد.  شاخص خانه خالی در همه کشورهای 
دنیا 5 درصد اســت، این رقم برای ایران حدود 10 

درصد یعنی 5 درصد بیشتر از میانگین دنیا  است. 
با اجرای ســاماندهی بازار مسکن و اجاره و تکمیل 
اطلاعات ســامانه املاک و اســکان ، شناســایی 
واحدهای خالی ســرعت گرفته به طــوری که در 
شــهرهایی مانند پردیس و پرند کــه صد ها واحد 
خالی احتکار شــده بود، مالــکان واحدهای خالی 
را برای فروش یــا اجاره به بازار عرضــه کردند. به 
گفته کارشناســان اجرای این برنامه در کنار سایر 
برنامه های ســاماندهی می تواند بازار مسکن را به 

سمت رونق و خروج از رکود هدایت کند.
دریافت مالیات از خانه های خالی و سایر مالیات های 
کارآمد در بخش مسکن آثار مفیدی بر بازار و ثبات 
آن دارد که البته باید با مکانیســیمی حساب شده 
اجرا شــود. ناگفته نماند که انتظارات و توقعات از 
بازخورد این مالیات نیز باید در نظر گرفته شــود. 
تأثیر این چنین قانون هایی در بلند مدت مشخص 
می شود و در کوتاه مدت نمی توان روی آن به عنوان 
ابزاری برای کاهش قیمت مســکن حساب کرد و 
یا آن را یک اهرم فشــار برای تعدیل نرخ اجاره بها 

واحدهای مسکونی دانست.
از طرفی ممکن اســت در دهه های آینده اجرای 
این قانون روی اشتهای ساخت خانه در سازندگان 
تغییراتی به وجود آورد و ســاخت در قسمت های 
پرمصرف شهر و ساخت خانه های مصرفی را رونق 
دهد و با افزایش عرضه و ثابــت ماندن تقاضا امید 
اســت تعدیل در بخش قیمت اجاره مســکن نیز 

دیده شود.

اخذ مالیات ۸ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومانی از ۶۶ هزار خانه خالی

شناسایی واحدهای خالی سرعت گرفت

قیمت رسمی آجیل شب یلدا 
اعلام شد

ســازمان مدیریــت میادین میــوه و تره بار 
شــهرداری تهــران قیمت آجیــل مخلوط 
مخصوص شب چله عرضه شــده در میادین 
و بازارهای میوه و تره بــار را اعلام کرد. طبق 
نرخ نامه ســازمان مدیریت میادیــن میوه و 
تره بار، قیمت عرضه انواع آجیل شب چله در 
میادین و بازارهای میوه و تره بار به شرح اعلام 

شده است.
هر کیلوگرم آجیل شیرین ترکیبی شامل 10 
درصد پســته خام )اکبری، کلــه قوچی(، 15 
درصد مغز بادام، 15 درصد نخودچی دو آتیشه 
بی نمک، 15 درصد کشــمش سبز، 15 درصد 
برگه قیصی، 15 درصد انجیر خشک و 15 درصد 
باسلوق است، 280 هزار تومان است. هر کیلو 
آجیل شیرین بدون باسلوق شامل 10 درصد 
پسته خام )اکبری، کله قوچی(، 15 درصد مغز 
بادام، 15 درصد نخودچی دو آتیشه بی نمک، 
15 درصد کشمش سبز، 15 درصد برگه قیصی، 
15 درصد فندق خام با پوست و 15 درصد انجیر 

خشک، 321 هزار تومان است.
هر کیلو آجیل شور شــامل 15 درصد پسته 
)اکبری، کله قوچی( شور، 15 درصد مغز بادام، 
20 درصد نخودچی دو آتیشه شور، 20 درصد 
تخمه کدو گوشتی دو آتیشه شور، 15 درصد 
تخمه جابانی و 15 درصد فندق با پوست شور 

به قیمت 326 هزار تومان به فروش می رسد.
گفتنی است، قیمت باســلوق با گردو دو پر 
ســفید هر کیلوگرم 98 هزار تومان، باسلوق 
دو سر پرس با گردو دو پر سفید هر کیلوگرم 
110 هزار تومان و باسلوق بدون گردو و راحت 
الحلقوم هر کیلوگرم 88 هزار تومان تا تاریخ 
5 دی ماه در میادین و بازارهای میوه و تره بار 

عرضه می شود.
پیشتر رئیس اتحادیۀ آجیل فروشان تهران قیمت 
آجیل ممتاز شامل پستۀ اکبری یا احمدآقایی 
ممتاز، بادام هندی، مغز گردو، انجیر، مغز فندق، 
بادام، توت، کشــمش، مویز و برگــۀ زردآلو را 

حداکثر 480 هزار تومان اعلام کرده بود.

واریز 32 هــزار میلیارد تومان 
سود مرحله اول سهام عدالت

مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تسویه وجوه گفت : بیش از 32 هزار میلیارد 
تومان سود از پنجشنبه 23 آذر به حساب مشمولان 

سهام عدالت واریز می شود.
محمد باغستانی اظهار داشت: سود سهام عدالت 
سال مالی منتهی به 29 اسفندماه 1401 به بیش 
از 43 میلیون سهامدار از فردا 5 شنبه آغاز می شود. 
وی افزود: سهامدارانی که در سبد سهام خود مبلغ 
452، 492 و 532 هزار تومان دارند، به ترتیب 626، 

681 و 736 هزار تومان سود دریافت می کنند.
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اظهار 
داشت: سهامدارانی که ســبد سهام یک میلیون 
تومانی در اختیار دارند، مبلغ یک میلیون و 385 

تومان سود به حساب آنها واریز خواهد شد.
وی با بیــان اینکه برای هر دو روش مســتقیم و 
غیرمستقیم مشمولان سهام عدالت سود در این 
مرحله واریز خواهد شد، افزود: بیش از یک میلیون 
سهامدار سهام عدالت همچنان با مشکل شماره 
شبای معتبر روبرو هستند که این افراد می توانند 
با ثبت نام در ســامانه جامع اطلاعات مشتریان 
)sejam.ir( در فرایند دریافت سود در دوره های 

بعدی قرار گیرند.
مدیرعامل سمات با بیان اینکه بیش از سه میلیون و 
700 هزار سهامدار عدالت از سال 1384 فوت کرده 
اند، افزود : وراث این گروه از سهامداران که در طول 
هفته های گذشته به شعب شرکت های کارگزاری 
و یا بانک های منتخب مراجعه و اطلاعات خود را 
در سامانه انتقال ســهام عدالت متوفیان به وراث 
)میراث( ثبت کرده اند، در این مرحله سود سهام 

عدالت متوفیان خود را دریافت خواهند کرد.
وی اضافه کرد: در صورتی که وراث متوفیان سهام 
عدالت تا اسفندماه امسال مدارک خود را در سامانه 
میراث ثبت کنند، می توانند سود سنوات سال های 

قبل را دریافت کنند.
باغستانی با قدردانی از شرکت هایی که سود سهام 
عدالت خود را در موعد مقرر پرداخت کردند، گفت: 
سه شرکت گروه مپنا ، فجر انرژی خلیج فارس و 
گروه سرمایه گذاری صنعتی ایران سود مشمولان 
سهام عدالت را به حســاب های شرکت سپرده 
گذاری مرکزی واریز نکردند کــه امیدواریم این 
سه شرکت نیز تا اواسط اسفندماه امسال سود این 
گروه از سهامداران را پرداخت کنند تا بتوانیم کل 
سود سهامداران عدالت را تا پایان سال به حساب 

آنها واریز کنیم.
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طبق آخرین اعلام سازمان امور مالیاتی در هشت 
ماهه امسال سهم مالیات مشاغل هفت درصد از 
کل وصولی در حدود 36 هزار میلیارد تومان است 

همچنین مالیات نصف اصناف، صفر است.
به گزارش ایرنا، دولت سیزدهم با حمایت از اصناف 
و صاحبان مشاغل مالیات ستانی عادلانه را در پیش 
رو گرفته است و در دو سال متوالی طی آمارهای 
ســازمان امور مالیاتی مالیات این قشر حدود 7 
درصد کل مالیات اســت این در حالی اســت که 
مالیات نیمی از مشاغل نیز صفر برآورد شده است 
یعنی اینکه عملا ســازمان مالیاتی بابت عملکرد 
یک سال آنها هیچ گونه مالیاتی دریافت نمی کند.

سهم مالیات صاحبان مشاغل و اصناف در تولید 
ناخالص داخلــی 20 تا 30 درصد اســت، با این 
اوصاف ســهم آنها از درآمــد مالیاتی فقط هفت 

درصد است.
در حال حاضر حدود 90 درصد از صاحبان اصناف 
و مشاغل مالیات کمتر از 10 میلیون تومان برای 

یک سال می پردازند.
بر اســاس آخرین گزارش از سازمان امور مالیاتی 
کشور، مالیات 20 درصد از اصناف بین صفر تا پنج 
میلیون تومان و حدود 10 درصد بین پنج تا 10 

میلیون تومان، 12 درصد بین 10 تا 30 میلیون 
تومان و تنها 8 درصد از اصناف 30 میلیون تومان 
به بالا مالیات پرداخت کردند. بر این اساس، امسال 
بیش از 50 درصد )حدود چهار میلیون( از مشاغل، 
مالیات صفر و حدود 40 درصد نیــز مالیات زیر 

بیست میلیون تومان پرداخت کرده اند.
طبق داده های ســازمان امور مالیاتی کشــور، 
متوســط مالیات پرداختی صاحبان مشــاغل و 
اصناف حدود پنــج میلیون تومان، پزشــکان و 
دندانپزشکان به طور متوسط در سال 35 میلیون 
تومان، مالکان نمایشگاه های اتومبیل و نمایندگی 
شرکت های خودرو 16 میلیون تومان، دفاتر اسناد 

رسمی 14 میلیون تومان است.
همچنین طبق این گزارش، بنگاه های املاک 10 
میلیون تومان، مالکان رستوران ها و طلافروشان 
مالیات 9 میلیون تومان و ســایر اصناف از جمله 
وکلا، لوازم یدکی خودرو، هنرمندان، فروشندگان 
سیگار و تنباکو، کیف و کفش، لوازم خانگی، فرش 
و موکت، لوازم صوتــی و تصویری، لوازم التحریر، 
مسافرخانه ها و انوان نان های سنتی مالیاتی بین 

یک تا هشت میلیون تومان در سال بوده است.
سازمان امور مالیاتی کشــور در دولت سیزدهم 

جلسه های مختلفی با اصناف و مشاغل مختلف 
برگزار کرده اســت که در این نشست ها شخص 
رییس سازمان امور مالیاتی کشــور حضور پیدا 
کرده و به مشکلات و دغدغه های مالیاتی فعالان 
اقتصادی پاسخ گفته است. همچنین از سوی این 
سازمان در بازارها، مســاجد و اتاق اصناف برای 
تسهیل در پرداخت مالیات، میزهای خدمت برپا 
شده اســت که در آن اقدام به رسیدگی سوالات 
صاحبان مشــاغل در خصوص قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان، متناسب سازی اینتا 
کدها، مالیات نرخ سود فعالیت ها، استرداد مالیات 
بر ارزش افزوده، بخشــودگی جرایم و تقســیط 

بدهی ها و نظایر آن پرداخته شده است.
سازمان امور مالیاتی در دولت سیزدهم با شفافیت 
و تاکید بر شناســایی 2.7 میلیون مودی جدید و 
بســتن گلوگاه های فرار مالیاتی موفق به وصول 
درآمدهای مالیاتی شده اســت بر اساس آخرین 
گزارش در هشت ماهه امســال بالغ بر 490 هزار 
میلیارد تومان درآمد مالیاتی وصول شده که بیش 
از مجموع وصولی مالیات سال 1401 )حدود 470 

هزار میلیارد تومان( است.
در هشت ماهه سال جاری بالغ بر 490 هزار میلیارد 

تومان درآمد مالیاتی وصول شده که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل )حدود 310 هزار میلیارد تومان( 
رشد 58 درصدی و نسبت به بودجه مصوب تحقق 

98 درصدی را نشان می دهد.
رشد درآمدهای مالیاتی بدون وارد آمدن فشار بر 
بخش مشاغل و کارکنان بخش دولتی و خصوصی 
صورت گرفته به طوری که در 8 ماهه سال جاری 
سهم مالیات مشــاغل 7 درصد از کل وصولی در 
حدود 36 هــزار میلیارد تومان و ســهم مالیات 
کارکنان بخش خصوصــی و عمومی 10 درصد 
از کل وصولی، 49 هزار میلیارد تومان می باشــد. 
همچنین طی دو سال گذشته از بار مالیاتی بخش 
تولید نیز به میزان 7 واحد درصد کاسته شده است 

یعنی از 25 به 18 درصد رسیده است.
پیش از دولت سیزدهم مالیات بر اساس چانه زنی و 
به صورت علی الراس محاسبه می شد که اشکالات 
فراوانی داشت و بر اساس درآمد واقعی افراد نبود و 
اغلب مودیان از این روش پرداخت مالیات گله مند 
بودند اکنون در این دولت بــا تکیه بر اطلاعات و 
آمارهــای دقیق از وضعیت کســب و کار اصناف 
مالیات ها بر اســاس درآمد افراد مورد محاســبه 

قرار می گیرد.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف با تشریح 
مزایای شناســنامه دار کــردن فرش دســتباف گفت: با 
شناســنامه دار کردن فرش دســتباف، جلوی صادرات و 
عرضه فرش های کشــورهای دیگر به نام ایــران گرفته 
می شــود و نام و نشــان فرش ایرانی اصالت و هویت پیدا 

می کند.
عبدالله بهرامی درباره آخرین اخبار از شناسنامه دار کردن 
فرش دستباف گفت: برای این منظور کارگزاری ها مشخص 
شده و دوره های آموزشی لازم را گذرانده و تجهیز شدند 
تا کم کم شروع به فعالیت کنند. این کار توسط مرکز ملی 
فرش و سازمان ملی استاندارد به عنوان دو بازوی اجرایی 
طرح به منظور سر و ســامان دادن به بازار فرش دستباف 
انجام گرفته ولی هنوز به مرحله تکمیل نرســیده تا همه 

شهرستان ها تجهیز شوند.
وی ادامه داد: اتحادیه تعاونی های فرش دستباف کارگزار 
اجرای این طرح اســت و کارگزاری ها باید با دستگاه های 

مربوطه در اجرایی کردن طرح هماهنگ شوند.
به گفته مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دســتباف، 
طرح فعلا به صورت آزمایشی اجرا می شود و اجباری نیست 
به نحوی که هر تولیدکننده،   فروشــنده و خریدار فرش 

می تواند برای فرش خود شناسنامه صادر کند.
بهرامی اجرای طرح را به شــرط اجباری شــدن اثرگذار 
دانست و گفت: اگر دولت شناســنامه فرش را اجباری و 

اعلام کند عرضه و فروش هر نوع فرشی بدون شناسنامه به 
عنوان قاچاق کالا شناخته می شود در این حالت می توان 

فرش دستباف را هویت بخشی کرد.
رئیس کمیســیون گردشــگری، فرش و صنایع دستی 
اتاق تعــاون ایران ادامــه داد: در دوره های قبل هم بحث 
شناسنامه دار کردن فرش مطرح بود، ولی چون اجباری 
نبود مدتی بعد رها می شــد در حالی که اگر وحدت رویه 

ایجاد شود طرح بهتر به نتیجه می رسد.
بهرامی درباره مزایای شناسنامه دار کردن فرش نیز گفت: 
یکی از آثار و مزیت های اجرای طرح این اســت که فرش 
ایرانی به غیر از نــام ایران صادر نمی شــود، یعنی فرش 
کشورهای پاکستان، افغانستان و هند به اسم فرش ایران 
در کشورهای جهان عرضه نمی شود و با این کار برند فرش 

ایران اصالت و هویت پیدا می کند.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های فرش دســتباف افزود: 
شناسنامه فرش در واقع یک نوع سند رسمی است که در 
سازمان GS1 به ثبت می رسد و صدور شناسنامه با نشان 
GS1 تحت استاندارد سازمان بین المللی استاندارد است 

که در سطح جهانی شناخته شده است.
بهرامی تصریح کرد: بــا این کار جایــگاه اصلی فرش به 
عنوان یک هنر ملی و بومی به دست می آید و فرش ایرانی 
دارای کد رهگیری می شود. چنانچه فرش سرقت یا دچار 

آتش سوزی شود، قابل پیگیری و بیمه است.

رئیــس کمیســیون کشــاورزی مجلــس 
گفت: شــورای قیمت گــذاری قیمت خرید 
تضمینی گندم را مشــخص کــرده و دولت 
 نیــز مکلــف اســت آن را هر چه ســریعتر

 اعلام کند.
محمدجواد عســکری با بیان اینکه مجلس 
شورای اســلامی مصوبه ای در قانون تحت 
عنوان شــورای قیمت گــذاری محصولات 
کشــاورزی دارد، اظهــار کرد: این شــورا 
متشکل از 6 کشاورز پیشــرو و تولیدکننده، 
ســه نفر از اعضای هیات دولــت یعنی وزیر 
جهادکشاورزی، وزیر اقتصاد، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه و دونفر از اعضای کمیسیون 

کشاورزی است.
وی ادامه داد: شــورای قیمت گذاری دوماه 
پیش جلســه ای تشــکیل داد و با بررســی 
هزینه های کاشت، داشت، برداشت با احتساب 
سود متعارف برای کشــاورز به قیمت خرید 
تضمینی گنــدم به 19 هــزار و 500 تومان 
رســید. البته یک تبصره نیز در نظر گرفته 
شــد که اگر نرخ تورم ثابت بود قیمت تغییر 
نکند و اگر افزایشی شد متناسب با نرخ تورم 

افزایش یابد.

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اســلامی اضافه کرد: مکاتباتی در این زمینه  
با رئیس جمهوری شده و جلســاتی با وزیر 
جهادکشاورزی نیز برگزار کردیم. همچنین 
اعلام کردیم که تاخیــر در  اعلام نرخ گندم  
مصداق ترک فعل است و باید سریعتر انجام 

شود. دولت نیز مکلف به انجام آن است.
به گفته وی آنچه که شــورای قیمت گذاری 
اعلام کرده با نگاه کارشناســی است و همه 

هزینه ها در نظر گرفته شده است.
عســکری تصریح کرد:گندم یک محصول 
استراتژیک است. ســالانه 11.5 میلیون تن 
نیاز داریم. 10 تا 10.5 میلیون برای خبازی 
و مابقی برای صنایــع تکمیلی مانند کیک و 
بیسکوییت استفاده می شــود. همچنین با 
اتفاقاتی که در منطقه افتاده باید خودکفایی 

گندم در دستور کار دولت قرار گیرد.
وی در پایان به بودجه گندم در بودجه 1403 
اشــاره کرد و گفت:  اعتبار مورد نیاز در این 
بخش 150 تا 200 همت اســت که باید در 
بودجه دیده شود. یعنی بخشی از آن باید در 
بودجه 1403 و مابقی هم باید توسط دولت 

تامین شود.

سهم ۷ درصدی اصناف از پرداخت مالیات در ۸ ماه امسال

دولت مکلف است قیمت گندم را به زودی اعلام کندهویت بخشی به فرش ایرانی با شناسنامه دار کردن

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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نظام بانکداری اصلاح شود
عبدالمجید شیخی،اقتصاددان

بین تولید و صنعت بانکداری، همیشه ارتباط مستقیم بوده و تولید ما همواره بر مدار تسهیلات بانکی 
در حرکت بوده است. عده ای تصور می کنند اگر دولت سیاســت های پرداخت تسهیلات را به بخش 
تولید هدایت کنند، ایده خوبی است اما نکاتی در این رابطه وجود دارد. صنعت بانکداری خود صنعتی 
است که جزیی از تولید اســت و باید به بازده برســد. طبیعتا صنعت بانکداری هم در بحث پرداخت 
تسهیلات انتظار دریافت سود دارد. بنابراین، در صنعت بانکداری ایران، بانک ها باید به نحوی فعالیت 
 کنند که هزینه تولیــد آن ها کاهش یابد و محصــولات تولیدی بانک ها با کمترین قیمت به دســت 

تولیدکننده برسد.
نظام بانکداری زائده ابزاری اســت که غربی ها طراحی کردند و گریزی از آن نیست اما این به آن معنا 
نیست که هرکاری آن ها انجام می دهند، ما نیز عملی کنیم؛ بنابراین، باید نظام بانکداری اصلاح شود. 
بانک در نظام اقتصاد اسلامی، یک وکیل است و در این نظام ما بازار پول نداریم زیرا پول هویت ندارد 
و سایه پیکر کالاســت که با ایجاد هر واحد کالا یک واحد پول خلق شــود. اگر حاشیه سود تعیینی 
 در بانک ها حذف شده و ســود از دل ســرمایه بیرون آید، تسهیلات دســتوری نیز با سود پرداخت

 نخواهد شد.
مشــکل اقتصاد مــا این اســت که مــا بحث گرانــی و تــورم را نخســت بــه دو شــاخه دوگانه 
تقســیم نمی کنیــم. موجــی از ایــن تــرس بــه وجــود آمده کــه فــردا همــه چیــز از امروز 
گران تر خواهد شــد. باید دقت کــرد که تورم یــک پدیده رفتاری اســت و حجــم نقدینگی هیچ 
اثــری روی تــورم نخواهــد داشــت؛ بنابرایــن، بایــد موتورهــای محــرک ایــن رفتارهــا 
 را شناســایی کرد. در یــک کلام می توانم بگویــم این بخش غیرمولد اســت که نرخ گــذار اقتصاد 

شده است.

مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز گفت: با توجه به کاهش 
دمای سراسر کشور طی روزهای آینده میزان مصرف گاز در 
بخش خانگی، تجاری و صنایع غیــر عمده ۵۴۰ میلیون متر 

مکعب پیش بینی می شود.
سعید عقلی مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با اشاره به 
اینکه میزان مصرف گاز نسبت به سال گذشته کاهش داشته 
است، گفت: در روز گذشته میزان مصرف گاز ۴۹۸ میلیون متر 
مکعب بوده است. و با توجه به برودتی که در مناطق شمالی 

وجود داشت شاهد افزایش ۱۳ درصدی مصرف گاز بوده ایم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه در روزهای آینده افت دما در کل 

کشور حاکم می شود و متوسط دمای کشور به منفی ۱۰ درجه 
می رسد و پیش بینی می شــود میزان مصرف گاز در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده ۵۴۰ میلیون متر مکعب 
برسد در حالی که در مدت مشابه سال گذشته مصرف گاز در 
بخش های خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده به ۶۰۰ میلیون 

متر مکعب رسیده بود.
مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران در رابطه با قطعی 
گاز پتروشیمی ها، خاطر نشان کرد: هیچ پتروشیمی تا کنون 
قطعی گاز نداشته و موضوعی که وجود دارد اعمال محدودیت 

و مدیریت مصرف است.

وی ادامه داد: برخی از پتروشیمی ها با توجه به اینکه تنها از گاز 
استفاده می کنند با اعمال مدیریت مصرف برخی از واحدهای 

خود را کم می کنند.
به گفته این مقام مسئول پتروشیمی ها هم مانند دیگر صنایع 
در برهه ای از زمان دچار محدودیت می شوند با این تفاوت که 

صنایع و سیمانی ها از سوخت دوم استفاده می کنند.
وی در رابطه با موضوع مطرح شده مبنی بر استفاده شازند از 
مازوت خاطر نشان کرد: اراک بیشترین آلودگی هوا را به دلیل 

استفاده از منابع ثابت انرژی را در شرکت های صنعتی دارد.
عقلی اضافه کرد: اکثر با مشکلات آلودگی هوا دست و پنجه نرم 

می کنند اما باید توجه داشت که در این شهرها قبل از زمستان 
هم از سوخت های مختلفی استفاده می کنند که گاز یکی از 

آنهاست بنابرین تولیدnox می کند.
وی ادامه داد: در شــهر اصفهــان و تهران بیشــترین منبع 
آلودگی مربوط به بخش متحرک اســت و در اراک مربوط به 
منابع ثابت اســت که مصرف بخش نیروگاهی بسیار ناچیز 
اســت و صنایع بزرگی که وجود دارند که نامــی از آنها برده 
 نمی شود مصارف گازشان بالا می رود و بر منابع غیر متحرک 

تأثیر می گذارد.
عقلی خاطر نشــان کــرد: بیشــترین آلودگی شــهر اراک 

متعلق به noxاســت که از منابع ســاکن تولید می شــود و 
ســهم منابع متحرک ۵۷ درصد است که شــامل تجهیزات 
در حال حرکت مانند ماشــین و موتور ســیکلت است و ۴۳ 
درصد مربوط به منابع ســاکن کــه از این میــزان بالاترین 
 میــزان مربــوط بــهnox اســت که مربــوط بــه مصرف 

گاز کارخانه ها است.
به گفته مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایران در هیچ 
نقطه ای در تهران مازوت نمی سوزد و طی چند سال گذشته 
کمترین میزان از سوخت مازوت وجود در سال جاری وجود 

داشته است.

معاون سیاســت گذاری وزارت امور اقتصادی و دارایی، راهکار 
رفع ناترازی بودجه را کنترل هزینه ها عنوان کرد.

سید علی روحانی طی سخنانی در نشســت »بررسی کلیات 
ناترازی ها و اصلاحات ســاختاری اقتصاد ایران« که از ســری 
نشست های همایش اقتصاد ایران است و با حضور اقتصاددانان 
دانشگاه های کشور برگزار شد، اظهار کرد: افت سرمایه گذاری در 
اقتصاد منجر به کاهش تولید ناخالص داخلی می شود که همین 
امر به نوبه خود، موجب افت درآمد سرانه می شود که از جمله 

آثار مستقیم آن، افت نرخ پس انداز است.
وی افزود: کاهش توان تأمین مالی حقیقی، به شکلی که اثرات 
تورمی نداشته باشد، محصول مستقیم افت نرخ پس انداز است 

که به نوبه خود، رشد تورم و نقدینگی را به دنبال دارد.
روحانی با بیان اینکه در نتیجه افــت درآمد های مردم، دولت 
ناچار از توسعه نظام رفاهی خواهد شــد، گفت: از آنجا که در 
حال حاضر، کماکان، عمده تأمین مالی خرد و کلان، توســط 
نظام بانکی صــورت می گیرد، اقدام دولت بــه منظور جبران 
درآمد ســرانه، موجب وابســتگی نظام رفاهی به نظام بانکی 
می شود و متعاقب آن، مجددا شــاهد رشد نقدینگی و تشدید 

تورم خواهیم بود.
معاون سیاســت گذاری وزارت اقتصاد در ادامه، به ارائه آمار و 
ارقامی پرداخت که به گفته وی موجب شکل گیری نقدینگی 

فعلی در کشور شده است.
روحانی با اعلام اینکه دولت تاکنون هزینه های زیادی را برای 
تأمین نظام رفاهی کشــور متحمل شده اســت تصریح کرد: 
متأسفانه نظام رفاهی فعلی کشور با وجود این هزینه های گزاف، 

همچنان در کسب سرمایه اجتماعی ناتوان است.
معاون سیاست گذاری وزارت اقتصاد در ادامه با تأکید بر ضرورت 
رفع و اصلاح ناترازی های موجود در اقتصاد کشور گفت: مسیر 
رسیدن به این اصلاحات، به گونه ای که ملاحظات اجتماعی و 
سیاسی در آن رعایت شده باشد و به شکلی صورت نگیرد که به 
یکباره، باری را بر دوش مردم بگذارد و به آن ها شوک اقتصادی 
وارد کند، دغدغه اصلی سیاست گذاران اقتصادی است و با توجه 
به حساسیت این کار، شاید لازم باشد یک نوع نظام انگیزشی 
برای سیاست گذاری که می خواهد چنین تصمیمات سختی را 

اتخاذ کند، پیش بینی شود.

روحانی اظهار کرد: بنابراین ســؤال این نیست که برای اصلاح 
ناترازی ها، چه باید کرد، بلکه این است که چگونه اصلاحات را 

باید اعمال کرد که ایجاد فشار و شوک به مردم نکند.
وی ادامه داد: ما در حال حاضر با وجود تورم چهل درصدی، در 
بودجه های سالیانه، حقوق کارمندان دولت را با ارقامی به مراتب 
کمتر افزایش می دهیم. یک استدلالی پشت این تصمیم وجود 
دارد و آن استدلال این است که درآمد ناشی از مالیات، فروش 
نفت و اوراق، سقفی دارد و درآمد های عمومی را هم نمی توان 
بیش از یک مقدار در بودجه پیش بینی کرد. بنابراین تنها راهی 
که می ماند این است که هزینه ها را کنترل کنیم. همچنین رفع 

ناترازی ها، فرآیندی پیچیده و چندجانبه است.
روحانی افزود: بدیهی اســت، این نوع کنترل هزینه ها، تبعات 
رفاهی دارد و ناترازی را به بودجــه خانوار ها تحمیل می کند. 
یعنی درست است که ما داریم ناترازی بودجه را کنترل می کنیم 
اما خود این کار موجب تحمیل نوعی دیگر از ناترازی می شود 
و دقیقا پیچیدگی ماجرا همین جا است که اصلاح یک ناترازی، 
ناترازی دیگری را ایجاد می کند. به عنوان مثال، ناترازی سیستم 
بانکی از ناترازی بودجه تأثیر می پذیرد و همچنین، هر چقدر 
سعی در اصلاح ناترازی رفاهی داشته باشــیم، باز به ناترازی 

بانک ها دامن می زنیم.
روحانی افزود: اگر برای جلوگیــری از تحمیل ناترازی به نظام 
بانکی، نخواهیم به اصلاح ناترازی نظــام رفاهی بپردازیم، به 

ناترازی بودجه خانوار دامن زده ایم. 
وی در نهایت با اشاره به هدف برگزاری همایش اقتصاد ایران و 
نشست با اقتصاددانان دانشگاهی، تصریح کرد: فلسفه برگزاری 
این همایش، نه تنها بررسی چیســتی اقدامات مورد نیاز برای 
رفع ناترازی ها، بلکه بررسی چگونگی انجام و به ثمررسانی این 

اقدامات است.
بر اســاس این گزارش در این همایش، تعداد ۵۷ نفر از اعضاء 
هیئت علمی دانشگاه های سراسر کشــور حضور یافتند. این 
اساتید عمدتا از دانشگاه  تهران، دانشگاه صنعتی شریف، دانشگاه 
علامه طباطبایی، دانشگاه شهید بهشتی و دانشگاه های زنجان، 
سمنان، قم، شیراز، یزد، ایلام، مشهد، کرمان، مازندران، گیلان، 
تبریز، کرمانشــاه، اهواز، بندرعباس، زاهــدان، بجنورد، یزد، 

اصفهان و … در همایش اقتصاد ایران شرکت کردند.

وزیر صمــت از اصلاح نظــام قیمت گذاری دســتوری و 
جایگزینی راهبری تولید و تجــارت به جای تصدی گری 
خبر داد. به گزارش وزارت صمت، »عباس علی آبادی« در 
مورد نسل جدید دانشگاه ها گفت: دانشگاه های نسل جدید 
به دنبال حل مساله هســتند و شرکت های دانش بنیان در 

ارتباط با آن ها به دنبال تصویر آینده هستند.
وی با بیان اینکه مسیر دستیابی به این آینده از حل مسائل 
عبور می کند، ادامه داد: ایجاد مراکز داده و اطلاعات قوی، 
سیستم های تحلیل داده، توسعه هوش مصنوعی و استفاده 

از ابَرَ داده ها برای توسعه کشور الزامی است.
وزیر صمت با بیان اینکه دســتیابی مناسب به پایگاه های 
اطلاعاتی می تواند سرعت توســعه دانش و فناوری را چند 
برابر کند، خاطرنشــان کرد: البته توسعه زیرساخت های 
آزمایشــگاهی و تحقیقاتی نیــز می تواند کمبــود منابع 

اطلاعاتی در برخی بخش ها را جبران کند.
وی، تولید صادرات محور و گذار از مونتاژ / واردات به نوآوری 
و خلق محصولات جدید، ارتقای بهره وری و رقابت پذیری 
)رتبه بندی شرکت ها، شاخص ســازی، ارزیابی(، کاهش 
ارزبری و عدم خام فروشــی )ارزش افزوده پایین(، اصلاح 

نظام قیمت گذاری دســتوری و جایگزینی راهبری تولید 
و تجارت به جای تصدی گری )حکمرانی(، ایجاد ثبات در 
مدیریت و فضای کسب و کار )پیش بینی پذیری(، بازبینی 
سازوکارهای نظارتی و بازرسی و تعهد به محیط زیست را 

هفت جهت گیری راهبردی این وزارتخانه عنوان کرد.
علی آبادی بــه ضرورت همــکاری و نقش شــرکت های 
دانش بنیان برای تحقق و پیاده ســازی این سیاست های 
اشاره کرد و یادآور شد: اقداماتی همچون فرماندهی واحد 
تولید و بازآرایی حکمرانی دولتی مبتنی بر رشــد تولید، 
تحول دیجیتال، ارتقای فن آوری و دانش بنیانی )آمادگی 
برای انقلاب های صنعتی پیش رو(، تمرکز برابر شرکت ها، 
بخش های خصوصی، خوشه های صنعتی و تشکل ها، تأمین 
مالی نوین )شرکت تأمین سرمایه، لیزینگ ها، صندوق ها(، 
افزایش سهم صمت در حقوق دولتی، توسعه زیرساخت های 
تولید و توجه جدی به نوســازی و بازســازی صنعت، نگاه 
ویژه به سرمایه انسانی )افزایش انگیزه(، احیای واحدهای 
راکد و نیمه فعال صنعتی و معدنی می تواند به تحقق این 

سیاست ها کمک کند.
وی صحبت هایــش را اینگونه ادامه داد: توســعه روحیه 

پژوهش در یک جامعه بدون تقویت بنیه علمی و دانشــی 
کشور در تمامی بخش ها میسر نیســت. جامعه دانشی و 
پژوهشــی باید توانایی تولید علم و تبدیــل آن به دانش و 
فناوری را داشته باشد و ایجاد این توانایی از اصول تقویت 
بنیه جوامع برای جذب دانش و توسعه پژوهش و نوآوری 

است.
وزیر صمت اضافه کرد: کشــور ما به واسطه دسترسی به 
نیروی جوان با اســتعداد و توانمند با ایجاد شرایط توسعه 
دانش و نوآوری می تواند به سادگی از مواهب آن بهره ببرد، 
این عامل مؤثر در توسعه سازمان یافته و پژوهش و نوآوری 

در جامعه را ایجاد کند.
وی در ادامه تاکید کرد: داشتن پژوهشگران با ذهنی پویا 
و پرسشگر، مسلط به روش های علمی و پیشرفته، توانمند 
در کارگروهی و دارای حس مسئولیت، می تواند نقطه قوت 

کشور باشد.
علی آبادی پایان گفت: من متواضعانه از شما اهل علم تقاضا 
می کنم، در حل مسائل مهم کشــور به ما یاری برسانید و 
کمک کنید نواقص را مرتفع کنیم و به سمت آینده روشن 

حرکت کنیم.

رئیس کل گمــرک گفــت: در ۸ ماهه امســال صادرات 
ایران بــه همســایگان خود بیــش از ۱۸ میلیــارد دلار 
 بوده که در مقایســه با ســال گذشــته ۹ درصد افزایش 

داشته است.
محمد رضوانــی فر گفــت: در ۸ ماهه امســال مبادلات 
تجاری کشــورمان با ۱۵ کشور همســایه به ۳۸ میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون دلار بــه وزن ۶۳ میلیون تن رســیده که 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشــته از نظر ارزش ۱2 
درصد و از نظر وزن ۱۷ درصد افزایش داشــته اســت. در 
۸ ماهه ســال گذشــته تجارت کشــورمان با همسایگان 
 ۵۳ میلیــون تن کالا بــه ارزش ۳۴ میلیــارد و ۶۰۰ بوده

 است.

رضوانی فر در ادامه افزود: ســهم صادرات کالا های ایرانی 
در ۸ ماهه امســال به ۱۵ کشورهمســایه ۴۸ میلیون تن 
کالا به ارزش ۱۸ میلیــارد و ۳۸۰ میلیــون دلار بوده که 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشــته ۹ درصد در ارزش 
و 2۱ درصــد در وزن افزایــش داشــته اســت. در مدت 
مشابه سال گذشــته، صادرات کشــورمان به کشور های 
 همســایه ۴۰ میلیون تن کالا به ارزش ۹/۱۶ میلیارد دلار

 بوده است.
وی خاطر نشــان کرد: پاکســتان با خریــد ۱ میلیارد و 
۳۰۰ میلیون دلار، روســیه با ۶۱۶ میلیــون دلار و عراق 
با ۶ میلیارد دلار بیشــترین رشــد را در خریــد کالا های 
ایرانی در ایــن ۸ ماه داشــته اند. صــادرات کالا در ۸ ماه 

ســال گذشــته به پاکســتان ۸۵۵ میلیون دلار، روسیه 
 ۴۶۶ میلیــون دلار و عــراق ۴ میلیــارد و ۶۰۰ میلیون 

دلار بود.  
رئیس کل گمــرک در ادامه به واردات کشــور در ۸ ماهه 
امســال اشــاره کرد و گفــت: در ۸ ماهه امســال ۶/۱۴ 
میلیون تن کالا بــه ارزش 2۰ میلیارد دلار از ۱۵ کشــور 
همســایه وارد کشورمان شده که نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته از نظر ارزش ۱۴ درصد و از نظــر وزن ۷ 
درصد افزایش داشــته اســت. ارمنســتان با ۳۴ میلیون 
دلار، عــراق ۳۴۳ میلیون دلار و قطر بــا ۷۵ میلیون دلار 
 بیشــترین افزایش در واردات کالا در این مــدت به ایران 

را داشته اند.

پرداختــی   تســهیلات 
بانک هــا طــی هشــت 
ماهه ســال ۱۴۰2 مبلغ 
هــزار   ۳۳،۳۴۱.۷
میلیارد ریال اســت که در 

مقایسه با دوره مشابه ســال قبل مبلغ ۶،۵۰۳.۷ 
 هزار میلیارد ریال )معــادل 2۴.2درصد( افزایش 

داشته است.
 از کل تســهیلات پرداختــی، مبلــغ 2۷،۵۵۹.۷ 
هــزار میلیــارد ریــال معــادل ۸2.۷ درصد به 
صاحبان کســب و کار )حقوقــی و غیرحقوقی( و 
۵،۷۸2.۰ هــزار میلیــارد ریــال معــادل ۱۷.۳ 

 درصد به مصرف کنندگان نهایــی )خانوار( تعلق 
گرفته است.

جدول ۱ بیانگر هدف از دریافت تسهیلات پرداختی 
در بخش های اقتصادی طی ۸ ماهه ابتدای ســال 
۱۴۰2 است. سهم تســهیلات پرداختی در قالب 
ســرمایه در گردش در کلیه بخش های اقتصادی 
طی ۸ ماهه ســال ۱۴۰2 مبلــغ 2۱،۱۶۷.۶ هزار 

میلیارد ریال معادل ۷۶.۸ درصد کل تســهیلات 
پرداختی به صاحبان کسب و کار است. همچنین 
ســهم تســهیلات پرداختی در قالب خرید کالای 
شخصی توسط مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ 
2،2۹۴.۴ هزار میلیارد ریال معادل ۳۹.۷ درصد از 
کل تسهیلات پرداختی به مصرف کنندگان نهایی 

)خانوار( است.

سهم تســهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در 
گردش بخش صنعــت و معدن در ۸ ماهه ســال 
۱۴۰2 معادل ۸،۱۶۵.۰ هزار میلیــارد ریال بوده 
اســت که حاکی از تخصیص ۳۸.۶ درصد از منابع 
تخصیص یافته به ســرمایه درگردش کلیه بخش 
های اقتصــادی )مبلغ 2۱،۱۶۷.۶ هــزار میلیارد 
ریال( می باشد. ملاحظه می شود از ۹،۸۹۸.۵ هزار 
میلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت 
و معدن معادل ۸2.۵ درصــد آن )مبلغ ۸،۱۶۵.۰ 
هزار میلیارد ریال( در تأمین ســرمایه در گردش 
پرداخت شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی 
 به تأمین منابع بــرای این بخش توســط بانک ها 

در سال ۱۴۰2 است.
از کل تســهیلات پرداختــی در دوره یاد شــده، 
مبلــغ ۷،۵۷۹.۶ هزار میلیارد ریــال معادل 22.۷ 
درصد به صورت تســهیلات خرد اعطا شده است. 
همچنیــن مبلغ ۵۴۳.۶ هــزار میلیــارد ریال نیز 
در قالب کارت هــای اعتبــاری انجــام پذیرفته 
اســت، که با احتســاب این مبلغ، کل تسهیلات 
پرداختــی خرد )کمتر از ســه میلیــارد ریال( به 
مبلــغ ۸،۱2۳.2 هزار میلیارد ریــال معادل 2۴.۰ 

درصد کل تســهیلات پرداختی را شامل می شود. 
شــایان ذکر اســت با توجه به اینکه تســهیلات 
پرداختــی در قالــب کارت های اعتبــاری نیز در 
بخش خانوار پرداخت شــده اســت، با این اوصاف 
ســهم بخش خانوار از ۱۷.۳ درصد در جدول -۱، 
 به ۱۸.۷ درصد کل تســهیلات پرداختی افزایش 

می یابد.
شایان ذکر اســت که همچنان باید در تداوم مسیر 
جاری، ملاحظات مربوط بــه کنترل تورم را نیز در 
نظر گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسیل 
تورمی ناشی از فشــار تقاضای کل در اقتصاد نیز 
بود. بر این اساس ضروری اســت به افزایش توان 
مالی بانک هــا از طریق افزایش ســرمایه و بهبود 
کفایت سرمایه بانک ها، کاهش تسهیلات غیرجاری 
و بازگرداندن آنها به مســیر صحیــح اعتباردهی 
بانک هــا، افزایش بهــره وری بانک هــا در تامین 
ســرمایه در گردش تولیدی، پرهیز از فشــارهای 
مضاعف بر دارایــی بانک ها و ترغیــب بنگاه های 
تولیدی به سمت بازار ســرمایه به عنوان یک ابزار 
 مهم درتامین مالی طرح های اقتصادی )ایجادی(

توجه ویژه ای کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

حرکت بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه شکل بگیرد

افزایش تسهیلات پرداختی شبکه بانکی

وزارت صمت به دنبال اصلاح نظام قیمت گذاری دستوریراهی جز کنترل هزینه ها برای اصلاح ناترازی بودجه نداریم

تجارت ۳۸.۶ میلیارد دلاری ایران با ۱۵ کشور همسایه

مصرف گاز صعودی می شود

استفاده حداقلی از سوخت مازوت در سال  جاری 
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فناوری و 
اطلاعات

احیای زیست فضا پس از ۱۱ سال
وزیر ارتباطات با بیان اینکه زیست فضا در دولت سیزدهم و پس از ۱۱ سال احیا 

شده است، از اتصال ۵ هزار و ۶۰۰ روستا به اینترنت خبر داد.
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه جلسه هیات دولت 
گفت: از ابتدای دولت سیزدهم تا کنون ۵ هزار و ۶۰۰ روستای جدید به اینترنت 
دسترسی پیدا کردند و تا پایان سال تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار نیز به اینترنت 
متصل خواهند شد. این تعداد روستا که در دولت سیزدهم به اینترنت متصل شدند، 

معادل ۴ سال پیش از آن است.
وی افزود: اتفاق بسیاری بزرگی است که به آبادی روستاها منجر می شود و انگیزه 

برای مهاجرت معکوس ایجاد می کند.
زارع پور تاکید کرد: پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارهای مهم ترین پروژه ما در 
حوزه ارتباطات است و کار با قوت جلو می رود. در بیش از ۱۰۰ شهر کار اتصال تمام 
شده است و نزدیک به ۴ میلیون و ۸۰۰ هزار خانوار تحت پوشش قرار گرفته اند و 
تا پایان سال به ۸ میلیون خانوار تحت پوشش خواهیم رسید.سرعت هایی که با 
این فناوری می توانیم برای مردم مهیا کنیم، سرعت های چند ۱۰۰ مگابیت بر 

ثانیه ای است.
وزیر ارتباطات اعلام کرد: در سفر گذشته رئیس جمهور به استان البرز این طرح 
را در شهرستان چهارباغ اجرا کردیم و در منزل و محل کار مردم حاضر شدیم و 
سرعت های بیش از ۹۰۰ مگابیت بر ثانیه بود. در تلاش هستیم تا پایان دولت چنین 

امکانی را برای مردم در تمام شهرها ایجاد کنیم.
زارع پور خاطرنشان کرد: در هفته گذشته کپســول زیستی جدید کشور با یک 
پرتابگر جدید با موفقیت پرتاب و زیست در فضا بعد از ۱۱ سال احیا شد. این مسیر 

پرشتاب دنبال خواهد شد.
تمام دستگاه ها باید خدمات خود را از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
ارائه کنند که اکنون آمار به ۷۰ درصد رسیده است. امیدوارم تا پایان سال شاهد 
ارائه ۱۰۰ درصدی خدمات از این طریق باشیم. وزارت ارتباطات اکنون بیش از ۹۰ 
درصد خدمات خود را به صورت برخط و از طریق این پنجره ارائه می دهد و موارد 

باقیمانده ظرف چند روز آینده به پایان خواهد رسید.

مدیرعامل شرکت نفت ایران:
۱۵ میدان نفتی پارس جنوبی با کمک هوش مصنوعی 

به تولید انبوه می رسد
تهران - ایرنا - مدیرعامل شرکت نفت ایران با اشاره به کاربرد هوش مصنوعی در 
اکتشاف نفت و گاز و اینکه سند هوش مصنوعی در موضوع نفت نهایی شده، گفت: 
قرار است با  این اقدام بزرگ ۱۵ میدان نفتی پارس جنوبی دیجیتال شده و به کمک 

هوش مصنوعی به تولید انبوه برسد.
دستگاه نیمه صنعتی نمونه گیری افقی درون چاه روز چهارشنبه در مراسمی با 
حضور معاون وزیر نفت و مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران و سرپرست دانشگاه 

صنعتی شریف و برخی مدیران، استادان و فناوران این دانشگاه رونمایی شد.
معاون وزیر نفت و مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران در این مراسم گفت: باید با 
تقویت ارتباط بین صنعت و دانشگاه با عزمی جدی به حل مسائل جامعه اهتمام 
بورزیم زیرا این الگوی بین المللی در همه دنیا صادق است، کشورهایی پیشرفت 
کرده اند که دانشگاهی سرآمد دارند. محسن خجسته مهر با بیان اینکه دانشگاه 
زیرساخت توسعه و پیشرفت کشور را فراهم می کند و دانشجویان هم به عنوان 
سرمایه ملی، مقدرات آینده کشــور را رقم می زنند، تاکید کرد: باید چالش های 

موجود در کشور را تبدیل به فرصت های فناورانه کنیم.
وی افزود: موضوع اقتصاد مقاومتی، یعنی توانمندی کشــور برای اداره صنعت و 

جلوگیری از زمین گیر شدن جامعه در مواجهه با تحریم ها است.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به موفقیت کشور در فاز ۱۵ پارس جنوبی 
برای نخستین بار در دنیا گفت: امروز همه جهان به قدرت انقلاب اسلامی واقف 

شده اند و اقتدار علمی  خود را در عمل به اثبات رساندیم.
خجسته مهر درخصوص کاربرد هوش مصنوعی در اکتشاف نفت و گاز تصریح 
کرد: سند هوش مصنوعی را در موضوع نفت نهایی کرده ایم و قرار است با این اقدام 
بزرگ ۱۵ میدان نفتی پارس جنوبی را دیجیتال کرده و به کمک هوش مصنوعی 

به تولید انبوه برسد.
سرپرست دانشگاه صنعتی شریف نیز در این مراسم با اشاره به اولین دوره جذب 
دانشجویان رشته نفت در دانشگاه شریف در سال ۱۳۷۹ افزود: پس از سال ها امروز 
دانشجویان این رشته در سه مقطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری از این 
دانشگاه فارغ التحصیل می شوند و در حوزه صنعت نفت یا به عنوان عضو هیئت علمی 

در دانشگاه ها مشغول فعالیت هستند.
سیدعباس موسوی با تاکید بر پیشرو بودن صنعت نفت در کشور گفت: در این 
برهه از زمان باید مســوولان کشــور بخش عمده ظرفیت خود را برای صنعت 
نفت فعال کنند، تا زمینه ای فراهم شود که با حمایت دولت از این صنعت، سایر 
 صنایع کشور نیز متنعم شــوند و در راســتای رفع نیازهای کشور فعالیت خود 

را گسترش دهند.
وی با اشاره به طرح موضوع راهیان پیشرفت در دانشگاه ها گفت: به کمک این برنامه 
و بازدید و آشنایی نزدیک استادان و دانشجویان دانشگاه از صنعت نفت، می توان 
از ظرفیت بالقوه دانشگاه بهره برد و با ایجاد حس امیدواری از مهاجرت نخبگان 

جلوگیری کرد.
معاون پژوهــش و فناوری دانشــگاه صنعتی شــریف نیز در خصــوص ورود 
دانشگاه به عرصه نســل چهارم اظهارکرد: در طول سال های گذشته از دانشگاه 
مبتنی بر آموزش و پژوهش گذر کرده ایم و نســل دانشــگاه فناور و کارآفرین 
 را پشت سر گذاشته و امروز با نســل چهارم دانشــگاه و ورود به فضای نوآوری

 مواجه شده ایم.
حسن حدادپور تصریح کرد: در حال حاضر ۶۰۰ شرکت دانش بنیان در حوزه های 
مختلف در اکوسیستم نوآوری با محوریت دانشگاه در ناحیه نوآوری در حال فعالیت 

هستند.
وی از خلاء نیروی انســانی در آینده ای نزدیک در کشور خبر داد و آن را تلنگری 
دانست و تاکیدکرد: باید از هم اکنون به فکر جذب و نگهداشت سرمایه های انسانی 

خود باشیم و تدبیری برای آن اتخاذ کنیم.
معاون پژوهش و فناوری دانشگاه در ادامه گفت: با کمک استادان پروژه هایی که 
امکان تبدیل به محصول هستند را تعریف کرده ایم و تاکنون بیش از ۱۴۰ طرح 
ارسال شده و پس از صدور احکام برای کمیته داوری و ارزیابی، کار بررسی طرح ها 

آغاز شده است که طرح های واجد شرایط، شناسایی می شوند.
به گفته وی، در مجموع ۱۱۷ نفر از استادان در این طرح شرکت کردند که مشارکت 
۲۶ درصدی را به همراه داشــت و در نهایت ۱۴ طرح منتخب توسعه فناوری و 

محصولات دانش بنیان توسط تیم های دانشگاهی تعریف و اجرایی می شود.
در ادامه برنامه دکتر جمشیدی رییس دانشکده شیمی و نفت، دکتر عباس پور 
عضو هیئت علمی دانشــگاه و دبیر علمــی همایش بین المللی انــرژی و دکتر 
قائم مقامــی عضو هیئت علمی دانشــگاه شــریف در ســخنانی موضوعات و 
 محورهای همکاری دانشــگاه پیرامون پژوهش های نفتی را با معاون وزیر نفت 

در میان گذاشتند.
در حاشیه این مراسم نیز دکتر سیاوش بیات رییس پژوهشکده الکترونیک دانشگاه 
صنعتی شریف با اشاره به طرح های راهبردی مشترک با صنعت نفت در دانشگاه، 

به تفصیل به معرفی دستگاه نیمه صنعتی نمونه گیری افقی درون چاه پرداخت.

اخبار

وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات گفــت: هفتــه 
گذشته کپســول زیستی 
کشــورمان آزمایــش و 
تست های زیرمداری آن با 
یک پرتاب گر جدید انجام گرفت به این ترتیب زیست 
در فضا پس از ۱۱ سال در دولت سیزدهم احیا شد.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، »عیسی زارع پور«، 
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات، صبح امروز 
)چهارشنبه( درباره میزان پیشــرفت پروژه فیبر 
نوری منازل و کســب وکارها به عنــوان مهم ترین 
پروژه وزارت ارتباطات در دولت ســیزدهم گفت: 
این پروژه در ۱۰۰ شــهر آغاز شده است و تاکنون 
بیش از ۴ میلیون ۷۰۰ هزار خانوار و کســب و کار 
تحت پوشش قرارگرفته اند و تا آخر ماه جاری میزان 
پوشش فیبرنوری دستکم به ۵ میلیون می رسد و 
طبق برنامه ریزی صورت گرفته تا پایان سال نیز ۸ 

میلیون خانوار تحت پوشش قرار می گیرند.
وی افزود: ســرعت هایی که با این فناوری می توانیم 

تقدیم مردم عزیزمان کنیم ســرعت هایی چند صد 
مگابیت بر ثانیه ای است و در سفر هفته گذشته ریاست 
محترم جمهوری به استان البرز، این افتخار نصیب 
ما شد که این پروژه را در شهرستان چهارباغ افتتاح 
کنیم و در منزل و محل کار هم وطنان حاضر شدیم و 
سرویس هایی با سرعت بیش از ۹۰۰ مگابیت بر ثانیه 
را تقدیم کردیم و در تلاش هستیم که چنین امکانی را 

برای سایر هم وطنان عزیز فراهم کنیم.
زارع پور در ادامه با اشــاره به پرتاب موفقیت آمیز 
جدیدترین کپسول زیســتی ایران با پرتابگر بومی 
جدید گفت: هفته گذشته کپسول زیستی کشورمان 
آزمایش شد و تست های زیر مداری آن با یک پرتاب 
گر جدید انجام گرفت تا زیست در فضا پس از ۱۱ 
سال در دولت سیزدهم احیا شود و این مسیر در این 

دولت پرشتاب دنبال می شود.
وی همچنین در پاسخ به ســؤالی درباره اقدامات 
انجام گرفته در وزارت ارتباطات برای صدور مجوز 
کسب وکارها از طریق درگاه ملی مجوزها افزود: یک 
تکلیف دیگری هم وجود دارد که کل دســتگاه ها 
تمام خدمات خــود را باید از طریــق پنجره ملی 

خدمات دولت هوشمند ارائه کنند.
وزیر ارتباطات تصریح کــرد: در حال حاضر حدود 

۷۰ درصد خدمات دولت از این طریق ارائه می شود 
و امیدواریم تا پایان سال شاهد صد درصدی شدن 
ارائه خدمات از طریق این پنجره باشــیم و مجوز 
کســب وکارها هم یک بخش از آن است و وزارت 
ارتباطات الان ۹۰ درصد خدمات خود را از طریق 

پنجره واحد خدمات دولت هوشمند ارائه می کند.
زارع پور با اعلام اینکه از ابتدای دولت ســیزدهم 

نزدیک به ۵۶۰۰ روستا به شــبکه متصل شده اند 
و دسترسی به اینترنت پرسرعت پیدا کرده اند که 
تقریبا معادل چهار سال پیش از آن است، گفت: تا 
پایان سال نیز همه روستاهای بالای بیست خانوار را 
نیز به شبکه متصل می کنیم که اتفاق بسیار بزرگی 
اســت که می تواند باعث آبادانی روستاها و انگیزه 

برای مهاجرت معکوس شود.

وزیر ارتباطات خبر داد:

اتصال ۵۶۰۰ روستا به اینترنت پرسرعت 
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ششمین جلسه 
کمیته نظارت بر اجرای پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند تأکید کرد: امیدواریم با هوشمندی صد 
درصدی خدمات از طریق پنجره ملی خدمات دولت 

هوشمند، زندگی مردم با فناوری تسهیل شود.
به گزارش وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات، 
ششمین جلسه کمیته نظارتی اجرای بند ج تبصره 
۷ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ که به هوشمندسازی 
خدمات دولت و راه اندازی پنجــره ملی خدمات 
دولت هوشمند اختصاص دارد با حضور »عیسی 
زارع پــور«، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، 
»میثم لطیفی«، معاون رئیس جمهوری و رئیس 
سازمان اداری و استخدامی کشور و »سید مهدی 

نیازی« معاون سازمان برنامه وبودجه برگزار شد.
در این جلسه وضعیت انجام الزامات قانون برنامه 
ششم توسعه، قانون بودجه سال ۱۴۰۲، مصوبات 

شورای اجرایی فناوری اطلاعات و تکالیف آیین نامه 
مذکور در حــوزه ارائه خدمات هوشــمند وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و ســازمان های تابعه 
بر بستر پنجره ملی خدمات دولت هوشمند مورد 
بررسی قرار گرفت. در ابتدای این جلسه گزارش 
نظارتی حوزه کلان هوشمند سازی دستگاه های 
دولتی ارائه شد که بر اســاس آن میزان کاربران 
ثبت نام کرده و دریافت کننده ســرویس از پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند به ۳۰ میلیون ۴۰۰ 

هزار کاربر رسیده است.
در ادامه با قرائت گزارشی، آخرین وضعیت اقدامات 
انجام گرفته برای ارائه خدمات وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و سازمان های تابعه بر بستر پنجره 
ملی خدمات دولت هوشــمند مورد بررسی قرار 

گرفت.
در جریان بررسی ارائه خدمات ســازمان تأمین 

اجتماعی اعلام شد که از ۳۱ خدمت این سازمان 
۱۹ خدمت به شــکل الکترونیکی بــه مردم ارائه 
می شود است که مقرر شد ۷ خدمت نیز تا پایان 
دی ماه هوشمند شود. همچنین با بررسی موانع 
هوشمندسازی خدمات سازمان بهزیستی، مقرر 
شد این سازمان نیز تا پایان سال صد درصد خدمات 
خود را به صورت الکترونیکی و از طریق پنجره ملی 

خدمات دولت هوشمند ارائه کند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این نشست 
با تقدیر و تشکر از اهتمام وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی به اتصال بــه پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند و ارائه خدمات هوشــمند از طریق این 
پنجره گفت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
سازمان های تابعه از مجموعه های پیشرو در اتصال 
به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند هستند که 
نسبت به سایر وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی 

مســیر هموارتری در ارائه صد درصدی خدمات 
هوشمند از طریق این پنجره دارد.

وی افزود: امیدوارم با احصا دقیق فرایندها، موانع 
پیش رو کنار زده شود تا با هوشمندی صد درصدی 
خدمــات از طریق پنجــره ملی خدمــات دولت 

هوشمند، زندگی مردم با فناوری تسهیل شود.
زارع پور تأکید کرد: با شناختی که از دوستان داریم 
این اطمینان وجود دارد که می توانید حال مردم را 
خوب کنیم و با تکمیل کار و هوشمندی کامل ارائه 

خدمات، لبخند رضایت را بر لبان مردم بنشانید.
میثم لطیفــی، معاون رئیس جمهــوری و رئیس 
ســازمان اداری و اســتخدامی نیز در این جلسه 
برای اصلاح فرایندها در وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و ســازمان های تابعه به منظور ارائه صد 
درصدی خدمات از طریــق از طریق پنجره ملی 

خدمات دولت هوشمند اعلام آمادگی کرد.

عضو شــورای عالی انقلا ب فرهنگی سخت ترین 
معضل علم در کشور را ایجاد اقتصاد دانش بنیان 

عنوان کرد.
منصــور کبگانیان، عضو شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی در همایش ملی یکــروزه حکمرانی در 
عرصه علم، فنــاوری و نوآوری با اشــاره به اینکه 
حکمرانــی مجموعــه ای از سیاســت ها، قواعد، 
ساختارها و نهادها است که در عرصه علم و فناوری 
فعالیت می کننــد، گفت: اگر حکمرانــی بتواند 
ظرفیت سازی در حوزه علم و فناوری کرده و تأمین 
مالی در این حوزه نماید و راهبری مناســبی ارائه 

دهد، حکمرانی قوی شکل خواهد گرفت.
کبگانیان با بیان اینکه ما گام های مهمی در حوزه 
علم و فناوری برداشــتیم و کارهــای مهمی هم 
باید انجام دهیم، افزود: در دوران پیش از انقلاب 
دانشــمندان آمریکایی در ایران حضور داشتند و 

برخی از دانشــمندان بر این باور بودند که علم و 
فناوری در ایران شــکل نمی گیرد و حتی کشور 
اسرائیل اجازه نمی داد که دانشمندان دیگر کشورها 
در ایران حاضر شــوند. وی دربــاره نائل آمدن به 
دستاوردهای علمی گفت: در زمان جنگ تحمیلی، 
هنگامی که موشــک های عراقی عمــل نکرد ما 
توانستیم آن موشک ها را مهندسی معکوس کنیم.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره ادغام و 
جمع آوری برخی از واحدهای دانشگاهی گفت: فاز 
دوم و سوم جمع آوری واحدهای دانشگاهی باید 
ادامه پیدا کند زیرا برخی از نمایندگان مجلس با 
استفاده از بودجه دولتی اقدام به تأسیس یک واحد 

دانشگاهی در شهر خود اقدام کرده اند.
کبگانیان با بیان اینکه دانشگاه ها در جهت ایجاد 
پارک های علــم و فناوری گام برداشــتند، افزود: 
این روزها، شــاهد تلاش شبانه روزی شرکت های 

دانش بنیان هســتیم کــه تــلاش بی وقفه این 
شرکت ها موجب اقتدار شده است.

وی ســخت ترین معضل علم در کشــور را ایجاد 
اقتصاد دانش بنیان عنوان کرد و افزود: البته این 
کار آغاز شــده اســت. ما در میانه راه مسیر علم و 
فناوری هستیم و ایده آل ما هم ایجاد تمدن نوین 

اسلامی است که جرقه های آن زده شده است.
کبگانیان با اشــاره به اینکه پرچم علم در دست 
رهبری اســت اضافه کرد: در بیشــتر کشورهای 
دنیا بحث علم و فرهنگ را بــه پارلمان نمی برند 
چون اینها موضوعاتی اســتراتژیک هستند. پازل 
حکمرانی علم و فناوری به تدریج باید کامل شود 
و این کار تــا حدودی انجام گرفته اســت اگرچه 

ضعف هایی هم دارد.
وی درباره خطاهایی که در حوزه حکمرانی علم و 
فناوری ایجاد شده است، گفت: در حکمرانی هایی 

که خطا کردیم به عنــوان نمونه در دوره زمانی بر 
حسب نیاز، بخش پزشکی از علم جدا شد اما اکنون 
خطرزاست. ۹۹ درصد پزشکی فعلی، علم و فناوری 
است. پزشکی به شدت با علوم و مهندسی ترکیب 
شده است ولی میان دانشــگاه تهران و دانشکده 
پزشکی دیوار کشیده شده است که این اقدام جزو 
عیوب حکمرانی در عرصه علم و فناوری محسوب 
می شود. کبگانیان با اشاره به خواسته رهبری مبنی 
بر نگارش نقشه جامع علمی کشور گفت: رهبری 
بارها تاکید کردند نقشه جامع علمی کشور روزامد 
شده و باید خلاءهای آن شناسایی شود. خلأهایی 
که در این نقشه وجود دارد شامل ابزار اجرایی برای 
مالکیت فکری، یکپارچه سازی نظام آموزش عالی، 
اصلاح مفاد قانون عطف، ایجاد سازمان حمایت از 
همکاری های بین المللی و جدا شدن سنجش از 

پذیرش می شود که انتظار می رود اصلاح گردد.

تسهیل زندگی مردم از طریق ارائه خدمات هوشمند

سخت ترین معضل علم ایجاد اقتصاد دانش بنیان است

معاون ســازمان فناوری اطلاعات گفــت: با توجه به 
چالش های رایج در حوزه مالکیــت نرم افزار، اهمیت 
تحویل سورس کد از حساســیت بسیاری برخوردار 

است.
به گزارش ســازمان فناوری اطلاعات ایران، نشستی 
با هدف بازنگری و تسهیل فرایندهای موجود صدور 
مجوزهای نرم افزاری با حضور حامد منکرسی، معاون 
سیاستگذاری و اعتباربخشی، مدیران سازمان نظام 
صنفی رایانه ای و کارشناســان رســمی دادگستری 
برگزار شد، لزوم و اثربخشی ارائه سورس کد در فرآیند 
صدور مجوزهای تأیید فنی و احــراز اصالت نرم افزار 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
منکرســی، معاون ســازمان فنــاوری اطلاعات در 
این نشســت، ضمن مرور پیشــینه ثبت نرم افزار و 
اعطای ســندی به نــام »گواهی ثبت نــرم افزار« از 
سال ۱۳۸۵ توســط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
به پدیدآورنــدگان نرم افزار اظهار داشــت: با توجه 
به چالش هــای رایج در حــوزه مالکیــت نرم افزار، 
اهمیت تحویل ســورس کد از حساســیت بسیاری 
برخوردار اســت. با وجود اینکه طبق اســتانداردها 
ســورس کد تنها بخشــی از یک نرم افزار را تشکیل 
می دهند و باقــی متعلقــات و مســتندات تولید و 
نگهداری نرم افزار وزنی معادل و چه بســا بیشــتر 
 از ســورس کد را در ارزش یــک نرم افــزار به خود

 اختصاص می دهند.
وی افزود: متأسفانه بســیاری از شرکت های فعال در 

حوزه نرم افزار، فرآیند مستندســازی و نگهداری از 
تولیدات خود را به درستی طی نمی کنند. در چنین 
وضعیتی، تنها مســتند قابل مشــاهده و استناد که 
می تواند برای ثبت مورد استفاده قرار بگیرد، سورس 

کد است.
معــاون سیاســتگذاری و اعتباربخشــی ســازمان 
فناوری اطلاعات ایران، با تاکیــد بر اینکه حاکمیت 
درصدد ساده ســازی فرآینــد صدور مجــوز برای 
متقاضیان اســت و به ســخت گیری های بــی تأثیر 
در این حوزه اعتقــادی ندارد، بیان داشــت: انتظار 
آن می رود با تشــخیص اولویت های حــوزه نرم افزار 
و برگزاری نشســت های کارشناســی و جمع آوری 
نظــرات تخصصــی حقوقدانــان، فرآینــد اعطای 
 مجــوز بــرای شــرکت ها به صــورت مشــهودی 

تسهیل شود.
وی همچنیــن تــداوم مســیر پراهمیــت دریافت 
سورس کد از شــرکت ها را زمینه ســاز ایجاد کسب 
و کارهای جدیدی دانســت که می تواننــد با ایجاد 
تغییراتــی در فرآیند فعالیت پدیــد آورندگان حوزه 
نرم افــزار، بخشــی از نگرانی هــا و چالش های این 
فعالان را کاهش دهند. گفتنی اســت محور دیگری 
که در این نشست مورد بررســی قرار گرفت، میزان 
اثربخشــی ســورس کدهای دریافتی در مجوزهای 
صادره جهت احقاق حقــوق ذی نفعان بــود که در 
 نهایت با طرح پرســش و پاســخ توســط مدعوین 

به پایان رسید.

آخرین آمار منتشره از میزان ثبت دامنه  در مرکز ثبت دامنه 
کشوری حاکی است تاکنون یک میلیون و ۶۱۷ هزار و ۵۷۴ 
دامنه فعال فارسی به ثبت رسیده که در این میان پسوند 

دات آی آر )ir.( بیشترین دامنه  فعال را دارد.
دامنه یا دامین همان آدرس اینترنتی اســت که شما با 
آن شــناخته می شــوید. این آدرس هرچقدر ساده تر و 
سرراست تر باشد بهتر اســت و کاربران بیشتری شمارا 
خواهند یافت. دامنه از دو بخش اصلی تشکیل شده است؛ 
نام دامنه و پسوند دامنه، نام دامنه را شما تعیین می کنید 
و درصورتی که این نام آزاد باشد می توانید آن را در اختیار 
بگیرید. پسوند دامنه هم بستگی به نوع کار شما و گاهی به 

کشوری که در آن هستید، بستگی دارد.
در واقع نام دامنه بخشــی اســت که گویای نام برند یا 
فعالیت شما بوده و آن را به دلخواه خود انتخاب می کنید. 
پســوندهای مجاز و معتبر درواقع پسوندهایی هستند 
که توســط کمیته مخصوص تأیید و تصویب پسوندها 
یعنی آیکن )ICANN( تأیید شــده باشند. نمونه های 
پســوندهای متداول com، org و ir هستند و انتخاب 
نام دامنه مناسب و ساده بسیار مهم بوده و همچنین در 
رتبه بندی )Ranking( نتایج جســت وجوی گوگل نیز 

تأثیرگذار است.
در ایران، پژوهشگاه دانش های بنیادی از جمله مراکز اصلی 
برای ثبت دامنه های اینترنتی به شمار می رود و هر کاربری 
که تمایل به ثبت دامنه ای برای بازگشــایی سایت خود 
داشته باشد، باید به سایت این مرکز یا یکی از نمایندگان 

فعال آن در سطح کشور مراجعه کند.

این پژوهشگاه همچنین آماری دقیق از دامنه های ایرانی 
را به دســت می دهد. مرکز ثبت دامنه کشــوری ایران 
زیرمجموعه پژوهشگاه دانش های بنیادی است و وظیفه 
ثبت دامنه ها در ایران را برعهده دارد. شــاید گســتره ی 
 Info و Com، Net، Org دامنه های سطح بالایی مانند
که در سراسر وب وجود دارند و زمینه درخواست برای این 
دامنه ها در تمامی کشورها باز است، بسیار گسترده باشد که 
برآورد آماری دقیق از آن ها کمی مشکل شود، اما مرکز ثبت 
دامنه آمار آخرین دامنه های ثبت شده را به دست می دهد.

اما طبق آخرین آمار موجود در مرکز ثبت دامنه کشوری 
ایران، از ابتدای ثبت دامنه های فارسی در کشور تاکنون 
یک میلیون ۶۱۷ هزار و ۵۷۴ دامنه ثبت شده است و از بین 
پسوندهای ثبت شده ی فارسی، پسوند ir با یک میلیون و 
۶۰۹ هزار و ۲۵۵ دامنه ی فعال در صدر قرار دارد. درواقع 
بیش ترین سهم متعلق به همین پسوند است؛ به طوری که 
از میان دیگر پسوندهای فارسی، هر کدام کمتر از ۵۰۰۰ 

دامنه را ثبت کرده اند.
دامنه هایی که بیشــتر از ۱۰۰۰ مورد ثبت شــده دارند، 
co.ir با ۴۳۱۶ مورد، دامنه ایران با ۱۵۱۰ مورد و دامنه 
ac.ir با ۱۱۳۳ دامنه فعال هستند. هم چنین دامنه های 
دیگری وجود دارند که کمتــر از ۱۰۰۰ مورد به نام آن ها 

ثبت شده است.
دامنه id.ir با ۷۰۶ مورد، دامنه org.ir  با ۲۳۱ مورد، دامنه 
sch.ir  با ۲۱۷ مورد و دامنه gov.ir با ۱۸۱ مورد نیز در 
رتبه های بعدی لیست قرار دارند. کمترین دامنه ثبت شده 

نیز متعلق به دامنه net.ir با ۲۵ دامنه فعال است.  

افزایش تعداد دامنه های فارسیضرورت دریافت سورس کد برای صدور مجوزهای نرم افزاری
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کشاورزي

پرورش بوقلمون از جمله فعاليت هايي 
است كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي 
را طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه 
براي افراد آگاه و با تجربه به طور قطع 
سودآور خواهد بود. وجود هر دو نوع 
گوشت سفيد و قرمز در لاشــه بوقلمون از مزيت هاي گوشت 
اين پرنده است كه 60 درصد آن را گوشت سفيد و 40 درصد 
را گوشت قرمز تشــكيل مي دهد. اين دو نوع گوشت از نقطه  
نظر تغذيه متفاوت هســتند، گوشت ســفيد داراي چربي و 
انرژي كمتري نسبت به گوشــت قرمز است. در ايران تا پيش 
از دوره صفويه بوقلمون يافت نمي شد و نخستين بار ارامنه اي 
كه براي تجــارت از ايران به اروپا رفتنــد، بوقلمون اهلي را با 
خود به ايران آوردند و آن را به شــاه عبــاس تقديم كردند و 
بعد به دستور شــاه، تخم بوقلمون در خانه هاي ارامنه تقسيم 
شــد تا آنها به پرورش اين پرنده بپردازند. امروزه با گذشــت 
سال ها با پيشرفت علوم ژنتيك، تغذيه و مديريت و تاثير آنها 
بر پرورش بوقلمون ســبب شــد تا پرورش بوقلمون از حالت 
ســنتي خارج شــده و نوع جديدي از بوقلمون هاي صنعتي 
 به وجود آيد كه گوشــت آن حاوي پروتئيــن زياد و چربي و 

كلسترول كمتري است. 
گوشــت بوقلمون مي تواند جايگزين بســيار مناسبي براي 
گوشت قرمز باشد و از لحاظ پروتئين با گوشت هاي قرمز و از 
لحاظ داشتن ميزان آهن نيز با گوشت گوساله برابري مي كند 
و مي تواند به عنوان يك گوشــت باكيفيت در سبد پروتئيني 

خانوار قرار بگيرد. 

    هزينه توليد بالا، قيمت پايين
 بــه گفتــه اميــر خيرخــواه، عضــو هيات مديــره تعاوني 
پرورش دهنــدگان بوقلمون، امســال 20 هزار تن گوشــت 
بوقلمون توليد شده كه نسبت به سال گذشته هشت هزار تن 
افزايش داشته اســت. اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون در 
ادامه با اشاره به اينكه كليه جوجه و تخم بوقلمون براي پرورش 
از كشــور هاي اروپايي وارد ايران مي شــود، به »كسب وكار« 
مي گويد: امســال يك ميليون و 500 هزار قطعه جوجه ريزي 
براي پرورش بوقلمون گوشتي به كشــور وارد شده است و به 
دليل افزايش نرخ ارز، قيمــت واردات جوجه و تخم بوقلمون 
افزايش چشمگيري داشته كه باعث افزايش قيمت تمام شده 

گوشــت بوقلمون در ســال جاري شده اســت.  به گفته وي 
امسال به ويژه در نيمه اول ســال، هزينه هاي توليد به شدت 
افزايش يافت اما قيمت فروش محصول افزايشــي نداشت كه 
اين امر باعث متضرر  شــدن پرورش دهندگان گرديد و طي 
مدت اخير هم مجددا قيمت خوراك و قيمت واردات جوجه 
افزايش يافته كه باعث نگراني توليد كنندگان شــده اســت. 
خيرخواه قيمت فروش هر كيلو گوشــت بوقلمون به صورت 
لاشه كامل را شش هزار و 500 تومان در بازار مصرف عنوان 
مي كند. امير خيرخواه با بيان اينكه ثابت ماندن قيمت فروش 
گوشت بوقلمون در برابر افزايش قيمت مواد اوليه و هزينه هاي 
توليد براي پرورش دهندگان مقرون به صرفه نيســت، بر اين 
موضوع تاكيد دارد: قيمت گوشــت بوقلمون در نيمي از سال 
با 15 درصد ســود به نفع توليدكنندگان و در نيمي ديگر به 
ضرر آنها تمام مي شــود. به گفته عضــو هيات مديره تعاوني 
پرورش دهندگان بوقلمون، گوشت توليد شده در ايران به هيچ 
كشوري صادر نمي شــود و در حال حاضر مشكلات اقتصادي 
بسياري براي توليد داخلي گوشــت بوقلمون در ايران وجود 
دارد و تا زماني كه اين مشكلات برطرف نشود نمي توان به فكر 
 صادرات بود به همين دليل بايــد راهكارهاي ويژه اي در اين 

زمينه انديشيد. 

    دانش و آگاهي؛ لازمه پرورش شترمرغ
 مجيد ســلطاني يكــي از پرورش دهنــدگان بوقلمون كه از 
ســال 86 در اين زمينه فعاليــت دارد، پرورش شــترمرغ را 
كار ســاده اي نمي داند و با تاكيد بر اين موضوع كه گوشــت 
شــترمرغ نقش زيادي در ســلامت جامعــه دارد و مي تواند 
جايگزين مناسبي براي گوشــت قرمز باشد، مشكلات عمده 
اين صنعت را تهيه نهاده هاي دامــي مي داند. در حال حاضر 
بوقلمون از كشــور كانادا و انگلســتان به صورت جوجه يك 
روزه به كشور ما وارد مي شود به طوري كه هر جوجه يك روزه 
130 گرمي با قيمتي بين 5000 تــا 5500 تومان در اختيار 
پرورش دهندگان ايــن پرنده قرار مي گيــرد. وي درباره اين 
موضوع كه چرا در پــرورش بوقلمــون از جوجه هاي ايراني 
اســتفاده نمي شــود، مي گويد: جوجه هاي بوقلمون ايراني 
نســبت به نوع كانادايي آن داراي ضعف هاي نژادي هستند و 
در پاهاي جوجه بوقلمون هاي ايراني بعد از چند روز زخم هاي 
عفوني مشاهده مي شــود، از اين رو نگهداري آنها در مقايسه 

 با جوجه هــاي يــك روزه كانادايي چندان مقــرون به صرفه 
نخواهد بود. 

سلطاني با تاكيد بر اين موضوع كه 40 درصد گوشت بوقلمون 
قرمز و 60 درصد آن گوشت سفيد اســت و به طور كلي از هر 
بوقلمون آماده براي كشتار 65 درصد گوشت به دست مي آيد، 
ادامه مي دهد: علاوه بر گوشــت بوقلمون كه از ارزش غذايي 

بالايي برخوردار اســت، چرم خام حاصل از پاهاي اين پرنده 
نيز براي تيكه دوزي روي انواع كيف و كفش مورد اســتفاده 
قرار مي گيرد. ايــن پرورش دهنده معتقد اســت كه انتخاب 
غذاي مناســب از نكات اساســي پرورش بوقلمون است چرا 
كه نيازهاي تغذيه اي بوقلمون برحسب سن متغير است چرا 
كه همين طور كه به ســن اين پرنده افزوده مي شود نيازهاي 

پروتئيني، ويتاميني و مواد معدني بــدن اين حيوان كاهش 
مي يابد و بر نيازهاي آن به مواد انرژي زا افزوده مي شــود. به 
گفته اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون، پرورش بوقلمون از 
جمله فعاليت هايي اســت كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي را 
طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه براي افراد آگاه و با تجربه 

قطعاً سودآور خواهد بود. 

جايگزين مناسب براي گوشت قرمز 

بوقلمون ايران سهمي از صادرات ندارد

كارشناسان معتقدند مقابله زمستانه 
راهكار مبارزه با بيماري هاي گياهي 
بوده و بسياري از عوامل خسارت زاي 
مهم با سمپاشي زمستانه به طور كامل 
يا به ميزان زيادي كنترل مي شــوند كه بستگي به سن باغ و 
ميزان آلودگي درختان در ســال هاي متمادي، تفاوت دارد. 
انواع كنه، انواع شپشك ها، انواع شته ها و بيماري هاي مهمي 
نظير آتشك دانه دارها، لكه سياه ســيب و گلابي، لكه آجري 
بادام، پوســيدگي موميايي ميوه، لكه غربالي هســته دارها و 
بسياري از بيماري هاي سرشاخه ها و شاخه ها مانند شانكرها 
با سمپاشي زمستانه كنترل مي شــوند. به نظر كارشناسان، 
سمپاشي زمستانه پوشــش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. عريان بودن درختان در فصل پاييز و زمستان بهترين 
موقع براي درمان بيماري ها و آفات اســت. در فصل ســرما و 
ركود درختان مجموعه اي از فعاليت ها براي مبارزه با آفات و 
بيماري ها انجام مي شود كه زمان اجراي اين برنامه ها از اواخر 
پاييز شروع مي شود و همزمان با بيدار شدن درختان به پايان 
مي رسد. به گفته برخي از كارشناسان در اواخر پاييز و پس از 
اتمام فصل زراعي كشاورزان بايد زمين خود را از بقاياي گياهي 
آلوده شامل برگ ها، ميوه هاي خشكيده بر روي درختان يا كف 
باغ كاملا پاك كنند و آنهــا را در فضاي دور از مزرعه باغ خود 
بسوزانند. در واقع با انجام اين كار پناهگاه هاي آفات، حشرات 

يا عوامل بيماري گياهان از بين مي روند. 

   انتخاب سردترين روزها براي شخم زمين
عليرضا ولي پور؛ عضو هيات علمي دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »كسب و كار« با اشاره به اين موضوع كه شرايط جوي يكي 
از عوامل موثــر در كاهش جمعيت بيماري ها و آفات اســت، 
معتقد اســت كه طول دوره ســرماي فصل زمستان و ميزان 
كاهش درجه حرارت در شــدت نابودي آفت هاي زمستاني 
بسيار موثر است. به گفته اين كارشــناس، دماي صفر درجه 
به مدت 55 روز يا ســرماي 8 درجه به مدت 2 روز به نابودي 
لاروها منجر مي شــود يا لاروهايي كه از بيــن نرفته به دليل 
پايين آمدن ذخيره چربي، مقاومتشــان كم شــده و قبل از 
شروع مجدد فعاليتشان تلف مي شــوند. اين استاد دانشگاه 
به كشاورزان توصيه مي كند با توجه به اطلاعيه هاي سازمان 
هواشناســي، بايد ســردترين روزها را انتخاب كرده و اقدام 
به شخم عميق و يخاب زمســتانه كنند آن هم شخم عميق 
به طوري كه خاك كاملا زيرورو شــود و آفت هاي زمســتان 
گذراني كه در اعماق خاك هســتند، در ســطح و در معرض 
ســرماي شــديد قرار گيرند. به گفته اين كارشــناس حفظ 
نبات براي مبارزه با كرم سفيدريشــه، سوســك سياه گندم، 
كرم ســيب، زنبور گوجه، ســرخرطومي و مگس گيلاس و 
نماتودهاي مولد گره ريشه از اين شــيوه استفاده شود. وي با 
اشاره به اين موضوع كه كشاورزان در فصل زمستان به دليل 
برهنگي درختان و نداشتن برگ، گل و ميوه راحت تر مي توانند 

اقدامات بهداشتي زراعي )حذف بقاياي گياهي، شخم عميق، 
يخاب زمستانه و هرس كردن( را انجام دهند، ادامه مي دهد: 
انجام مبارزه دقيق زراعي شيميايي در فصل سرما مي تواند از 
چندين سمپاشي در فصل هاي بهار و تابستان جلوگيري كند 
و عريان بودن درختان يكي از امتيازات سمپاشــي زمستانه 
است كه كشــاورزان مي توانند از محلول سمي كمتري براي 
 پوشــش كامل درختان اســتفاده كنند و نگران سمي بودن 

محصول نيز نباشند. 

   سمپاشي زمســتانه، پوشش محافظتي قوي براي 
درختان

ولي پور با بيان اينكه انجام مبارزه زمســتانه راهكار مناسبي 
براي مقابله بــا بيماري هاي گياهي در فصل هاي گرم ســال 
است، بر اين موضوع تاكيد مي كند: با يك سمپاشي زمستانه 
خوب و دقيق مي توان از چندين سمپاشي بعدي در فصل بهار 
و تابســتان جلوگيري كرد. وي معتقد است: برخي از آفات و 
بيماري ها فقط با سمپاشي زمستانه قابل كنترل هستند چرا 

كه سمپاشي زمستانه پوشش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. اين استاد دانشگاه درباره مزاياي انجام مبارزه زمستانه 
در باغات مي گويد: به دليل نبودن برگ و ميوه، سم رســاني 
به تمامي قســمت هاي درخت ممكن و آسان است و مشكل 
مســموميت محصول توليدي وجود ندارد يا بسيار كم است 

برخلاف موقعي كه سم روي برگ و ميوه پاشيده مي شود. 
ولي پور معتقد اســت كه پوشــش كامل تنه و سرشاخه هاي 

درختان ميوه با محلول ســمي جهت بهتــر نتيجه دادن در 
سمپاشي الزامي اســت. وي بر اين موضوع نيز تاكيد مي كند 
كه رعايت بهداشــت عمومي كف باغ از قبيل وجين و حذف 
علف هاي هــرز، جمع آوري و معدوم نمــودن كليه ميوه هاي 
ريخته شــده كف باغ، خارج كردن سرشاخه هاي هرس شده 
و آلوده به آفــات و بيماري هاي گياهي از بــاغ، يا بيل زندن 
سايه انداز درختان در فصل ســرما در كاهش جمعيت آفات و 

عوامل بيماري زاي گياهي بسيار مثمرثمر خواهد بود.

تغييرات شرايط جوي از عوامل موثر در کاهش بيماري ها و آفات است

مبارزه زمستانه؛ راهكار کاهش استفاده از سم
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گردشگری

از سيســتان همين هنر براي صنايع 
دستي باقي مانده است. سوزن دوزي، 
كه از ديرباز در اين استان مرزي رايج 
بوده و از نســلي به نسلي ديگر انتقال 
يافته اســت. هنر زيبا و منحصر به فرد 
ســوزن دوزي زنان بلوچ، بيانگر هويت و شناسنامه فرهنگي 
قوم بلوچ است. اشكال هندسي به كار رفته با رنگ هاي متنوع 
روي پوشــاك زنان بومي سيســتاني و بلوچ خــود نمايانگر 
هنري خلاق زاييده ذهن پوياي مردمان ايــن ديار و به ويژه 
زنان است. طرح هاي ســوزن دوزي ها بيشتر از روياهاي زنان 
بلوچ الهام مي گيرد تا از طبيعتــي كه در آن زندگي مي كنند. 
ســوزن دوزي، نخ دوزي يا گلدوزي يكي از روش هاي ديرينه 
آرايــش و تزئين جامه زنان بلوچ اســت به گونــه اي كه هيچ 
جامه زنانه اي يافت نمي شــود كه ســوزن دوزي بر روي آن 
نقش نبســته باشــد. چندي پيش خبرگزاري CHN، طي 
گزارشي رقم لباس هاي سوزن دوزي شــده در بازار اين شهر 
را بين قيمت 100 هزار تا يك ميليون و نيم حتي دو ميليون 
تومان اعلام كرد. جمعيت كل اســتان سيستان و بلوچستان 
بيش از دو ميليون و پانصد هزار نفر )براســاس سرشــماري 
ســال 90( اســت كه حدود 60 درصد آنها را بلوچ ها تشكيل 
مي دهند و بيــش از نيمي از ايــن جمعيت يــك ميليون و 
پانصد هزار نفري، زنان و دختران بلوچ هستند يعني بيش از 
700 هزار نفر، سالانه متوسط يك تا 2 ميليون تومان هزينه 
سوزن دوزي لباس هايشان را مي دهند بنابراين در سال، زنان 
 بلوچ نزديك به يك هزار ميليارد تومان هزينه لباس هايشان

 مي شود. 
آموزش سوزن دوزي در اين استان از يادگارهاي مهتاب نوروزي 
است. مهتاب مشهورترين سوزن دوز بلوچستان ايران بود و در 
سال 1391 درگذشت اما برادرزاده اش زينب نوروزي، كه نزد 
او آموزش ديده اســت راهش را ادامــه داده و نزديك به 150 
شاگرد دارد كه به دختران مهتاب مشهورند. زينب نوروزي، اين 
روزها در تهران نمايشگاهي از سوزن دوزي هاي زنده ياد مهتاب 
نوروزي و تعدادي از شــاگردانش را برگزار كرده است. در اين 
نمايشگاه بيش از 50 اثر سوزن دوزي روي پارچه و لباس هاي 

بلوچي در طرح و رنگ هاي مختلف به نمايش درمي آيد. 
دربــاره برگزاري اين نمايشــگاه و مشــكلات پيش روي هنر 

ســوزن دوزي در سيســتان، زينب نــوروزي در گفت وگو با 
»كســب و كار«چنين مي گويد: »اين نمايشگاه بدون حمايت 
هيچ ســازماني برگزار شد. هنر ســوزن دوزي در واقع يكي از 
هنرهاي سنتي و قديمي است و تاكنون به سختي توانسته دوام 
بياورد. از سوزن دوزي در تهران استقبال خوبي مي شود ولي اين 
هنر و هنرمندان اين عرصه هنوز با مشكلات عديده اي رو به رو 
هستند. در حال حاضر خود من هنوز بيمه اي كه تحت پوشش 
صنايع دستي باشــد ندارم ولي چون در حدود 150 شاگرد را 
آموزش مي دهم، در حال بيمه كردن شاگردانم هستم. حدود 
70 نفر از شاگردهاي من بدسرپرست يا بي سرپرست هستند و 
هنوز نتوانسته ايم آنها را بيمه كنيم. من به عنوان يك كارآفرين 
كه حدود 200 نفر در زمينه ســوزن دوزي را آموزش داده ام، 
آموزشگاهم را به عنوان يك بنگاه اقتصادي و كارآفريني به ثبت 
رسانده ام و انتظار دارم لااقل قضيه بيمه كارآموزانم رفع شود.«

 مشكل اصلي هنر سوزن دوزان، بيمه است
زينب نوروزي به عنوان يك كارآفرين و هنرمند در زمينه صنايع 
دستي، بزرگ ترين مشكل سد راهشــان را بيمه سوزن دوزان 
مي داند و مي گويد: »مشكل اساســي كه در استان وجود دارد 
مشكل بيمه سوزن دوزان است. كارآموزان ابتدا بايد كلاس بروند 
ولي بعضي بدون كلاس از صنايع دســتي كارت صنعت گري 
دريافت مي كنند، آزمون فني و حرفه اي مي دهند و به تامين 
اجتماعــي معرفي و بيمه مي شــوند بدون اينكــه در كلاس 
حضور داشته باشند و بتوانند نخ و ســوزن به دست گيرند. به 
خاطر همين موضوع ظرفيت بيمه شدگان ايرانشهر بالا رفته و 
نمي توانند كسي كه هنرمند واقعي است را بيمه كنند. ميراث 
فرهنگي به عنوان متولي اصلي حمايت از شاغلان صنايع دستي 
بايد پيگير مشكل فني حرفه اي و تامين اجتماعي باشد. نكته 
ديگر اينكه به هنرمنداني كه ســن آنها نزديك به گذر از سن 
تعيين شده براي بيمه شدن است توجهي نمي شود همچنين 
تفاوتي بين كارآفرين و هنرمند و كســاني كه تعاوني تشكيل 
داده اند و هنرمند نيستند قائل نمي شــوند. از طرف ديگر در 
نمايشــگاه هاي دولتي كارهايي كه كار دست زن بلوچ نيست 
به عنوان كار زن بلوچ معرفي و فروخته مي شــود در صورتيكه 
اين كار يا در افغانستان توليد شده است يا توسط زنان افغاني 
دوخته شــده و به قيمت پايين تر عرضه مي شوند. حداقل اين 

است كه سازمان ميراث فرهنگي به عنوان متولي اصلي هيچ 
تلاشــي براي تفكيك اين قضيه انجام نمي دهد. گاهي اوقات 
هم كه كار ماشيني به عنوان كاردست فروخته مي شود، خود 

فاجعه ديگري است.« 
اين هنرمند سوزن دوزي هدف اصلي برگزاري اين نمايشگاه را 
شناساندن اين رشته به طراحان مد و حفظ اصالت طرح هاي 
ايراني مي داند و آرزو دارد تا طراحان مد و لباس ايران و جهان 
به اين هنر اصيل توجه كنند. او تنها حامي اين نمايشــگاه را 

فرهنگستان هنر مي داند. 

از ســوي ديگر، زينب نــوروزي از معضلات اين هنــر را نبود 
نظارت كافي بر محصولات صنايع دســتي مي داند كه گاهي 
ســوزن دوزي هاي افغاني را كه اصالت ايراني را ندارند به اسم 
ايراني با قيمت گزاف به فروش مي رسانند. وقتي يك كار كپي 
افغان را به اســم اين هنر به فروش مي رسانند و نظارت وجود 
ندارد در نتيجه زحمت دست هنرمندان اصيل از بين مي رود. 
مشكل ديگر، عدم بيمه سوزن دوزان به جامانده از اين هنر است. 
اتفاقي كه از بابت توليد انبوه اين سوزن دوزي ها در افغانستان 

افتاده جعل نقوش توسط دلال هاي بومي است. 

اين حكايت زنان سيســتاني اســت كه لباس هايــي با هنر 
ســوزن دوزي و گران مي پوشــند اما حلقه مغفــول مانده در 
اين ميان چنين اســت كه مســئولان براي رفع مشــكلاتي 
كه در بازار و گردش مالــي سيستان و بلوچســتان در زمينه 
ســوزن دوزي به وجود آمده اســت، چــه برنامــه اي دارند 
و چرا بايد قيمت نقش جعل شــده ســوزن دوزي كه توسط 
افغان ها انجام شــده در بازار سيســتان از ســوزن دوزي هاي 
 دســتي ايــن هنــر توســط هنرمنــدان سيســتاني 

گران تر باشد!

مشكل اصلي سوزن دوزان سيستان، بيمه است

سوزن دوزي؛ هنـري با درآمد بالا

شايد برای شما هم پيش آمده كه هنگام سفر با قطار مدت ها در ايستگاه های شلوغ 
و پرجمعيت سرگردان شده و از سر و صدای زياد به تنگ آمده باشيد. 

در بســياری از كشــورهای دنيا پايانه ها نمايی زشــت و زننده دارند كه مسافر 
رغبت نمی كند سوار قطار بشود اما در عوض ايســتگاه های باشكوهی در برخی 

از نقاط جهان وجــود دارند كه زيبايی خيره كننده آنها حواس شــما را از ســر 
و صدا و شــلوغی اطراف به خود معطوف می كند.اغلب اين ايســتگاه ها توسط 
معماران مشــهور طراحی شــده اند و تعدادی از آنها حتی جزو آثار تاريخی آن 
شهر محسوب می شــوند. همچنين بســياری از ايســتگاه ها درطی سال های 

اخير بازسازی شــده و حالا تركيبی از ســبك های معماری قديم و جديد را به 
تصوير می كشــند. از معماری فوق مدرن در ليســبون و لندن گرفته تا ظرافت 
 تاريخی در بمبئی و كوالالامپور كه جزو زيباترين ايســتگاه های قطار در جهان
منبع: دیلی ميل  هستند.  

زیباترین ایستگاه های قطار در جهان

از شلوغ ترین ایستگاه راه آهن در پرتغال  تا  میراث یونسکو در بمبئی

 اورینت ،  ليسبون 
این ایستگاه توسط معمار مشهور اسپانيایی »سانتياگو کالاتراوا« طراحی 
و در سال 1998 تكميل شد. اورینت بزرگ ترین و شلوغ ترین ایستگاه 

راه آهن و یكی از مراکز مهم حمل و نقل در پرتغال محسوب می شود.

 ایستگاه چاتراپاتی شيواجی، بمبئی
این ایستگاه که جزو ميراث جهانی یونسكو محسوب می شود توسط »فردریک 
ویليام استيونز« طراحی و در سال 1887 افتتاح شد. طراحی این ایستگاه 

ترکيبی از معماری گوتيک ایتاليا و سبک های سنتی مغول هندی است.

 ليژ گویلمينز،  بلژیک
این ایستگاه فوق مدرن توسط »سانتياگو کالاتراوا« طراحی و سال 2009 در 
شهر ليژ افتتاح شد. این ایستگاه زیبا و خارق العاده 32 متر ارتفاع دارد و از 
شيشه، فولاد و بتن ساخته شده است. در این ایستگاه روزانه 15 هزار مسافر 

و گردشگر جابه جا می شوند.

 سنت پانكراس، لندن
ایــن یک ایســتگاه 
تاریخی و نقطه عطفی 
در لنــدن اســت که 
کليسای جامع راه آهن 
نيز ناميده می شود. این 
ایستگاه توسط »ویليام 
هنری بارلو« طراحی و 
در سال 1868 به روی 
عموم گشوده شد اما در 
سال 1960 تقریبا بسته 
و مجددا در سال 2000 

بازسازی شد.

 ایستگاه کينگز کراس، لندن
این ایستگاه که یكی از مهم ترین پایانه های حمل و نقل 
لندن محسوب می شود توسط »لویيز کوبيت« طراحی و در 
سال 1852 افتتاح شد اما چند سال پيش مرمت و با ساختار 

اسكلت بزرگ فولادی در 2012 مجددا بازگشایی شد.

 کوالالامپور،مالزی
ایستگاه کوالالامپور توسط »آرتور بنيسون هوباک« در طيف وسيعی از 

ساخت آن به پایان ســبک های مختلف معماری طراحی و سال1910 
خدمات  رســيد. 
راه آهن این شــهر 
سال 2001 به »کی 
نقل  الســنترال« 
مكان کرد اما هنوز 
بسياری از قطارهای 
منطقــه ای از این 
قدیمی  ساختمان 

عبور می کنند. 
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آگهی مفقودی
برگ ســبز خودروی ســواری پژو پارس مدل 1391 به رنگ ســفید 
– روغنی به شــماره موتــور 124K0116511 به شــماره شاســی 
NAAN01CAIDH884424 به شــماره پلاک 796 س66 ایران 
 62 به نام قدرت ذبیحی ســنته مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد. )مازندران( 

آگهی مفقودی
برگ سبز و سندکمپانی  خودروی سواری پراید جی تی ایکس ای مدل 1383 
به رنگ مشــکی - متالیک به شــماره موتور 00673422 به شماره شاسی 
S1412283212568  به شماره پلاک 761 س 58 ایران 62 به نام صادق 

رشیدزرینی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. )مازندران( 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی 

 نظر به دســتور مــواد 1 و 3 قانون تعییــن تکلیف وضعیــت اراضی 
و ســاختمانهای فاقــد ســند مصــوب 1390/9/20 و برابــر رای 
140260310013015272 مورخ 20/ 08 / 1402 هیات قانون تعیین 
تکلیف ..... موضوع مــاده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی .......

چمســتان..... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم محمد 
باقر ابوالحسنی فرزند محمد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت 199/32مترمربع به شماره پلاک 30 فرعی از 107 
اصلی واقع در قریه هفت آغوز بخش 2 خریداری شــده از آقای / خانم 
مجید واحدی مالک محرز گردیده است لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد رسمي و ماده 13 آئین 
نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه 
و محلی / سراسری در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در 
صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند 
. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به 

اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض ، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/09/25 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/09 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان 
عین اله تیموري

شناسه آگهی 1622917

آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای ســعید طبیب منصوری بوکالت از خانم زهرا هوشــیار با ارائه دو 
برگ استشــهادیه که به گواهی دفترخانه اســناد رسمی شماره -119 
شیراز رسیده طی درخواست به شــماره 14026265614000307-

1402/8/16 اعلام نمود سند مالکیت ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه 
زمین با بنای احداثی بمســاحت 230 متر مربع تحت پلاک ثبتی 939 
فرعی از 33 اصلی بخش 11 ثبت چمستان واقع در قریه کرد آباد که ذیل 
ثبت الکترونیکی 139720310013005070 و به شماره سریال چاپی 
050692 سری ج سال 97 به نام خانم زهرا  هوشیار دارای سابقه ثبت و 
صدور سند مالکیت بوده اینک به علت جابجایی مفقود شده است از این 
رو تقاضای صدور سند المثنی را نمود لذا در اجرای ماده 120 اصلاحی 
آیین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت اگهی تا چنانچه اشخاصی مدعی 
انجام معامله میباشند ظرف 10 روز از تاریخ انتشار اگهی اعتراض خود را 
همراه اصل سند مالکیت یا سند معامله به اداره ثبت محل ارائه و رسید 
دریافت نمایند چنانچه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه نگردد یا در 
صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا ســند معامله ارائه نشود این اداره 
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عین اله تیموری 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان

در همایش گرامیداشت روز جهانی داوطلب 
عنوان شد؛

بهره مندی بیــش از ۸۰ هزار 
ایلامی از خدمــات داوطلبان 

جمعیت هلال احمر استان
 ایلام-   آذر یعقوبیان : مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر اســتان ایلام گفت: با اســتفاده از ظرفیت 
خیرین و فعالیت هایی کــه در قالب 108 پروژه 
داوطلبی از جمله کاروان های سلامت، اردوهای 
محرومیت زدایی و... انجام گرفته بیش از 80 هزار 
نفر از جمعیت استان از خدمات این جمعیت بهره 

مند شده است.
غلامرضا علیمحمدی در همایش گرامیداشــت 
روز جهانی داوطلب، تجلیل از داوطلبان و خیرین 
داوطلب هلال احمر که با حضور کولیوند رئیس 
جمعیت هلال احمر استان ایلام برگزار شد، اظهار 
داشت: این جمعیت توانسته از محل کمک های 
ملی هفت میلیارد تومان کمک بلاعوض درمانی 
و دو و نیم میلیارد وام قرض الحسنه برای بیماران 

نیازمند و مددجویان این جمعیت جذب کند. 
وی به خدمات ارائه شده توســط داوطلبان این 
جمعیت اشاره کرد و افزود: با استفاده از ظرفیت 
خیرین و فعالیت هایی کــه در قالب 108 پروژه 
داوطلبی از جمله کاروان های سلامت، اردوهای 
محرومیت زدایی و... انجام گرفته بیش از 80 هزار 
نفر از جمعیت استان از خدمات این جمعیت بهره 

مند شده است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان ایلام به 
افزایش 16 برابری اعتبارات استانی اشاره کرد و 
بیان داشت: خوشبختانه تحقق این مهم سبب شده 

اقدامات مطلوبی جهت خدمت رسانی ارائه شود.
علی محمدی خاطرنشــان ســاخت: در اربعین 
امسال شاهد تحول عظیمی در حوزه زیرساخت 
ها بودیم که بیشترین تحول در حوزه راه ها انجام 
گرفت و این امر کاهش آمار سوانح جاده ای را به 

دنبال داشت.
وی ادامه داد: در اربعین سال جاری خدمات بسیار 
چشمگیر و مطلوبی توسط جمعیت هلال احمر 

استان ایلام به زائران انجام شد.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان ایلام با 
اشاره به افزایش هفت برابری اعتبارات ملی تصریح 
کرد: پروژه داروخانه جمعیت هلال احمر یکی از 
بزرگترین پروژه هایی است که تامین دارو به ویژه 

دارو بیماران خاص را به دنبال دارد.
علیمحمدی در پایــان یادآور شــد: روز جهانی 
داوطلب در جمعیت هلال احمــر بهانه ای برای 
تقدیر از کسانی است که بدون چشمداشت و تنها 
به واسطه وظیفه شهروندی و انسانی خویش برای 
ایثار و کمک به همنوع اعــلام آمادگی کرده و در 

خط مقدم انسانیت حضوری فعال دارند.

خبر

مدیرعامــل فــولاد توان 
آورآسیا درجمع خبرنگاران 
اســتان چهارمحــال و 
بختیاری اظهار داشــت: 
باتوجه به اینکه نیاز کشور 
به ورق قلع اندود سیصد هزار تن است  در فولاد توان 
اور آسیا 150 هزارتن ورق قلع اندود تولید می شود 
و پیش بینی می کنیم در آینده ای نزدیک ظرفیت 
خود را افزایش دهیم. وی تاکیدکرد::  با اشــاره به 

اینکه مشکلی برای ســفارش نداریم مشکل اصلی 
در این کارخانه بحث مواد اولیه است و برای رفع آن 
اقدامات اولیه واردات انجام شده که از بهمن ماه این 

مشکل نیز رفع می شود.
وکیلی خاطرنشــان کرد:با نهایی شدن واگذاری 
فولاد توان آور آسیا از شرکت سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی نیرو های مسلح )شستان( به فولاد مبارکه، 
فولاد توان آور آسیا با ظرفیت تولید ورق قلع اندود 
در فولاد مبارکه را از 100 هزار تن به 250 هزار تن 

در سال افزایش داد. مدیر عامل فولاد توان آور آسیا 
ادامه داد:  250 نفر در این کارخانه مشغول به کار 
هستند که در سال گذشته سود خالص این شرکت 
چهارصد میلیارد تومان بوده و در شش ماهه سال 
توانست ســود خود را به دویست و شصت میلیارد 

تومان برساند.
مسئول سازمان بسیج رسانه چهارمحال و بختیاری 
در ادامه این نشســت تصریح کرد: آنچه در اردوی 
»راویان پیشــرفت« دنبال می شــود این است که 

اصحاب رسانه و فعالان فضای مجازی از فعالیت های 
انجام شده در حوزه تولید بازدید داشته و از نزدیک 
آن را ببینند و راویان فعالیت های انجام شــده در 

صنعت باشند.
ربیعی تاکید کرد: رسانه در کنار صنعت آمده برای 
انعکاس مجاهدت های اقتصادی و از همین جا اعلام 
می کنیم آمادگی داریم برای اینکه دغدغه فعالان 
این عرصه را به گوش مســئولان برســانیم و زبان 

گویای تولیدکنندگان و صنعتگران باشیم.

مدیر عامل فولاد توان آور آسیا:

تولید سالانه ۱۵۰ هزار تن ورق قلع اندود در این کارخانه

برگزاری جشن آب در بیمارستان 
کودکان امام حسین )ع( اصفهان

“جشــن آب" در حاشــیه پانزدهمین جشنواره 
فراگیری نخستین واژه، برای کودکان بستری در 
بیمارستان امام حسین )ع( شهر اصفهان توسط 
روابط عمومی آبفای اســتان برگزار شد. هدف از 
برگزاری این مراســم، ارائه توصیه های مدیریت 
مصرف آب بــه کودکان، مــادران و کادر درمانی 
بیمارستان بود که در قالب نمایش، مسابقه و برنامه 
های شاد دیگر اجرا شد.  همچنین کتاب و اقلام 
فرهنگی مرتبط با مدیریت مصرف نیز به کودکان 

بستری در این بیمارستان  اهدا شد

داروخانه هلال احمر ایلام افتتاح شد
وعده ی کولیوند برای استقرار 

یک دستگاه ام.آر.آی در ایلام

 ایلام- طی مراســمی با حضور رئیس جمعیت 
هلال احمر جمهوری اســلامی ایران و استاندار 
ایلام داروخانه هلال احمر در شهر ایلام افتتاح شد.

این داروخانــه در زمینی به مســاحت 300 متر 
احداث شده اســت، هزینه بازســازی، تعمیر و 
تأمین دارو برای این داروخانه 300 میلیارد ریال 
بوده است. موارد تحت پوشش داروخانه جمعیت 
هلال احمر ایلام، بیماران شیمی درمانی، پیوند، 
ام اس، رماتیسم، هموفیلی، تالاسمی، دیابت و ... 
است.  همچین در این مراسم مرکز مشاوره خانواده 
مهر ایلام شامل بخش های مشاوره ازداوج، مشاوره 
نوجوانان و مشاوره مذهبی در بازارچه هلال احمر 

ایلام افتتاح شد.
رئیس جمعیت هلال احمر کشور در این آئین گفت: 
از تلاش های مجموعه مدیریت ارشد استان، استاندار 
ایلام و جمعیت هلال احمر استان در راستای توسعه 
مراکز مرتبــط با جمعیت هلال احمر در اســتان 
قدردانی می کنم. وی اظهار کــرد: راه اندازی مرکز 
مشاوره از ضروریات و اقداماتی است که در کاهش 

آسیب های اجتماعی تاثیرگذار است.
رئیس جمعیت هلال احمر کشــور در حاشیه ی 
این برنامه و در گفتگو با خبرنگاران نیز اظهار کرد: 
با توجه به تأکید اســتاندار ایلام و نیاز استان به 
دستگاه هایی همچون ام.آر.آی، جمعیت هلال احمر 
آمادگی لازم برای استقرار یک دستگاه ام.آر.آی را 
دارد.  کولیوند اظهار کرد: بعد از تجهیز ساختمان 
پزشکی هلال احمر و صدور مجوز از طریق وزارت 
بهداشت، این امر در استان محقق و میسر خواهد 
شــد و جمعیت هلال احمر متعهد به انجام و دایر 

نمودن آن می باشد.

اجرای طرح ارتقاء سلامت کارکنان 
مخابرات استان سمنان با حضور تیم 

سلامت مرکز بهداشت استان

سمنان.سپیده خورسی: در راستای اجرای پویش 
ملی سلامت غربالگری دیابت و فشار خون بالا و ارائه 
خدمات نوین سلامت، مراقبین سلامت و کارکنان 
بهداشت در مخابرات منطقه سمنان حضور پیدا 
کردند. این طرح با هدف انجام مســئولیت های 
اجتماعی، ارتقاء سلامت کارکنان، افزایش بهره وری 
پرســنل و همچنین آگاهی کارکنان از وضعیت 

سلامت خود انجام شد.
بر اســاس این گزارش، هم زمان با غربالگری، که 
اندازه گیری فشــار خون، آزمایش های بالینی از 
جمله قند خون ناشتا و دیگر موارد اولیه پزشکی 
بود، آموزش های لازم در زمینه اصلاح شیوه زندگی، 
کنترل دیابت و فشار خون به منظور پیشگیری از 

ابتلا به برخی بیماری ها به کارکنان ارائه شد.
شــایان ذکراســت این طرح به صــورت ادوری 
در مخابــرات منطقه ســمنان انجام می شــود 
و پــس از غربالگــری ســلامتی و اندازه گیری 
قند و فشــار خون و چربی، کارکنــان در معرض 
 خطر، به پزشــک متخصص جهــت درمان لازم 

راهنمایی می شوند.

اخبار

محمود بندرچی، برگزارکننده ســیزدهمین نمایشگاه بین المللی 
زنجیره معدن، ســیمان، فولاد، ماشــین آلات و تجهیزات وابسته 
در نشســت خبری با اصخاب رسانه گفت:  ســیزدهمین نمایشگاه 
تخصصــی زنجیره تامیــن معدن، ســیمان، فولاد، تونل ســازی، 
راهسازی، ماشین آلات و تجهیزات وابسته از سیزدهم تا شانزدهم 
 دی امسال در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی اصفهان برگزار 

خواهد شد.
10 وی تصریح کرد:هزار نفر در هزار و 300 واحد معدنی این استان 
به طور مستقیم شاغل هستند؛ علاوه بر این به ازای هر یک اشتغال 
مستقیم در معادن برای 15 تا 17 نفر شغل غیر مستقیم ایجاد شده 

است.
همچنین بیش از هزار و 300 مجوز واحد معدنی در استان صادر شده 
که از این تعداد 850 معدن دارای پروانــه بهره برداری، 150 مجوز 
برداشت شن و ماســه و حدود 200 تا 300 پروانه اکتشاف و گواهی 

کشف است.
حدود 50 درصد معادن استان اصفهان در زمینه تولید سنگ های 
تزیینی فعالیت دارند که انواع سنگ های گرانیت، مرمریت، تراورتن 

های رنگی در این استان تولید می شود
حسام الدین فرهادی نســب در ادامه ، ســایت نمایشگاهی بزرگ 
اصفهان را فرصت ارزشمندی برای معرفی دورنمای خوبی از بخش 
معدن برشمرد و گفت: با توجه به ظرفیت بخش معدن کشور و نادیده 
گرفتن فرصت صادرات با وضع عوارض، از دست دادن بازارها، مغفول 

ماندن اشتغالزایی و رشد درآمد ناخالص ملی هنوز نتوانستیم مدیریت 
مناسبی در این زمینه داشته باشیم. بر این اساس، تلاش می کنیم 
تا با همراهی دســت اندرکاران بخش خصوصی و کمیته ها بتوانیم 

نمایشگاه خوبی در بخش معدن برگزار کنیم..
فرهادی د افزود: با توجه به شــرایط اقتصادی و افزایش استفاده از 
مصالح ساختمانی دیگر، تقاضا برای سنگ تزینی در اصفهان کاهش 

یافته است.
معاون کمیســیون معدن اتــاق بازرگانی اصفهان گفت:ماشــین 
آلات معدن ابزارهایی هســتند که برای اســتخراج مواد معدنی از 
زمین اســتفاده می شــوند. این ماشین آلات شــامل دستگاه های 
حفاری، بارگیری، حمل و نقل، خردکن و ســنگ شکن معدنی و ... 

می باشند. این دستگاه ها با توجه به نوع و مقیاس معدن، به صورت 
دســتی یا خودکار عملکرد می کنند و در فرآیندهای اســتخراج و 
فرآوری مواد معدنی نقش بســیار حائز اهمیتی دارنــد. به علاوه، 
تکنولوژی های پیشــرفته در طراحی و ســاخت این ماشین آلات 
 باعث بهبود کارایــی و کاهش هزینه های تولیــد در صنعت معدن 

شده است.
وی تصریح کرد: قیمت های نفت و دلار، که بر روند تولید و صادرات 
سنگ تزینی تأثیر مســتقیم دارند، باعث نوســانات قابل توجه در 

قیمت های صادرات شده به خارج از کشور شده است
محمد گیوی معاون امور نمایشــگاهی اصفهان با اشاره به تمرکز بر 
برگزاری نمایشگاه با کیفیت، گفت: سهامداران نمایشگاه اصفهان از 
فضایی استاندارد بلحاظ سخت افزاری برخوردارند. اکنون با دغدغه 
توسعه شبکه سازی برای تقویت محتوای نمایشگاه ها دست و پنجه 

نرم می کنیم.
گیوی در بیان ضرورت همکاری متخصصان هر رویداد نمایشگاهی، 
اهمیت برگزاری رویدادهای جنبی موثــر و کاربردی در ایجاد هم 
افزایی و سینرژی بیشتر برای فعالان اقتصادی را یادآور شد. او افزود: 
سیزدهمین نمایشــگاه بین المللی زنجیره معدن، سیمان، فولاد، 
ماشین آلات و تجهیزات وابسته که بعد از چند سال وقفه امسال از 
13تا 16 دی ماه در محل دائمی نمایشگاه بین المللی اصفهان برگزار 
می شود، فرصتی برای استفاده از پتانسیل شهرهای خواهرخوانده 

است که متاسفانه در اتاق بازرگانی مغفول مانده است.

سیزدهمین نمایشگاه بین المللی زنجیره معدن، سیمان، فولاد، ماشین آلات و تجهیزات وابسته در اصفهان برگزار خواهد شد

 مناسب سازی فضای شهری، اماکن و معابر عمومی 
جهت تساوی فرصت ها برای افراد دارای معلولیت 
و کسانیکه به نحوی نیازمند اســتفاده از امکانات 
مناسب سازی شــده هستند مانند ســالمندان، 
کودکان، بانوان باردار و غیره اهمیت بسزایی دارد. 

به گــزارش روابط عمومــی اداره کل بهزیســتی 
مازندران؛ دکتر فریبا بریمانی مدیرکل بهزیســتی 
مازندران در جلســه ســتاد هماهنگی و پیگیری 
مناسب سازی اســتان مازندران که با حضور اعضا 
ستاد مناسب سازی استان در اداره کل بهزیستی 
مازندران برگزار شــد مناسب ســازی و دسترس 
پذیری افراد دارای معلولیت به امکانات جامعه را از 
مهمترین دغدغه های بهزیستی و خواسته به حق 
افراد دارای معلولیت برشمرد و گفت: مناسب سازی 
فضای شهری، اماکن و معابر عمومی جهت تساوی 
فرصت ها برای افراد دارای معلولیت و کسانیکه به 

نحوی نیازمند اســتفاده از امکانات مناسب سازی 
شده هستند مانند سالمندان، کودکان، بانوان باردار 

و غیره اهمیت بسزایی دارد. 
دکتر بریمانی با مهم برشــمردن اصلاح ساختارها 
و ایجاد بسترهای لازم جهت حفظ استقلال افراد 
دارای معلولیــت، افزود: اجرای قانــون حمایت از 
حقوق افراد دارای معلولیــت، بیانگر تحقق حقوق 

شهروندی و برقراری عدالت اجتماعی است.
وی به تخصصی کردن امکانات به امور افراد دارای 
معلولیت اشاره و تصریح کرد : قانون مناسب سازی 
باید به گونه ای اجرا شود که افراد دارای معلولیت 
همانند یک شهروند عادی در کنار دیگر افراد جامعه 
به امکانات موجود دسترسی داشته باشند و نیازهای 

خود را مرتفع نمایند.
مدیرکل بهزیســتی مازندران با اشــاره به رشــد 
جمعیت سالمندی در کشــور و بیان اینکه استان 

مازندران دومین استان سالمند کشور است، ادامه 
داد: ســالمندان از جمله اقشــاری هســتند که با 
مشــکلات زیادی در شــهر مواجه می باشند و زیر 
ســاخت های لازم در اماکن شــهری جهت تردد، 
حضور فعال و پرنشــاط این عزیزان مهیا نیست و 
همین امر آنها را دچار آسیب های روحی، جسمی 
و... می کند و بالطبع آن دستگاه های حمایتی بیشتر 
درگیر می شوند، اما اگر فضا و شرایط برای فعالیت 
سالمندان مهیا باشد، نیاز آنها برای مراقبت کاهش 

می یابد.
این مســوول در ادامه خواســتار مناســب سازی 
ســاختمانهای اداری، مراکز درمانی، مراکز خرید، 
اماکن آموزشی، وســایل حمل و نقل عمومی و ... 
جهت آسان نمودن دســترس پذیری افراد دارای 
معلولیت شــد و گفت: مناسب ســازی فضاهای 
شهری از ابتدایی ترین حقوق افراد دارای معلولیت 

و شهروندان است و شهرداری ها و همه دستگاه های 
اجرایی باید امر مناسب سازی که یک الزام قانونی 
است و با صراحت کلیه سازمان ها و نهادها را موظف 
کرده برای اســتفاده افــراد دارای معلولیت آماده 

سازند.
شایان ذکر اســت در این جلسه اســتانداردهای 
مناسب ســازی ورودی، سرویس بهداشتی، سطح 
شیبدار و آسانســور در غالب موشــن گرافیک به 

اعضای حاضر در جلسه  ارائه شد.

مدیرکل بهزیستی مازندران؛

مناسب سازی و برابرسازی فرصت ها مهمترین دغدغه  سازمان بهزیستی است

رسیدگی به امور اموات یکی از 
مهمترین وظایف شهرداری ها 
می باشد و متاســفانه به علت 
عدم وجود امکانات در بسیاری 
از شهرها و روستاهای اطراف ، 
اموات شهرها و شهرستان های 
مجاور به تنها آرامســتان این 
شــهر هدایــت می گردند که 
بخشی از آنها پس از تغسیل در 
این آرامستان تدفین و بخشی 
دیگر با استفاده از آمبولانس 
به قبرستان های مورد تقاضای 
صاحبیــن امــوات منتقــل 
می گردند لذا شهرداری تمام 
تلاش خود را برای اداره ارائه 
خدمات مطلوب به کار خواهد 

گرفت.
انجام تعمیــرات لازم از قبیل 
کف سازی ، تعبیه کفشوی ، 
قفسه سازی با ورق گالوانیزه 
مقاوم به رطوبت ، تاسیســات 
برقی ، ســاخت ســردخانه با 
متریال مناسب و رعایت اصول 
عایق بندی ، تهیه کمپرســور 
، چگالنده و ســایر تجهیزات 
سیستم سرمایشــی از جمله 
اقدامــات انجــام شــده این 
طرح می باشــد .طرح احداث 
ســردخانه در آرامســتان 
امامزاده جعفر)ع( با اعتباری 

حدود 6 میلیارد ریال تکمیل و 
آماده ارائه خدمات است . قبل 
از اجرای ایــن طرح نگهداری 
امــوات در دســتگاه یخچال 
12 کشــویی انجام می گرفته 
که جوابگوی مراجعین نبوده 
که با احداث ســردخانه این 
ظرفیت به 24 نفر در صورت 
ضرورت به 50 نفــر افزایش 

یافتــه و همزمان سیســتم 
یخچال ســابق نیز اســتفاده 
خواهد شــد .تلاش شــده تا 
امکانــات و تجهیــزات مورد 
نیاز تماماً از توان شرکت های 
داخلی تهیه شده و شهرداری 
هشتگرد از معدود شهرداری  
هــای مجهــز به سیســتم 

سردخانه می باشد .

تکمیل سردخانه آرامستان امامزاده جعفر)ع( توسط 
حوزه معاونت خدمات شهری هشتگرد 

استان ها
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اينرو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

چطور در سرماي زمستان كالري بسوزانيد؟
كارشناســان تغذيه با اشــاره به محدوديت هاي فصل زمســتان، توصيه 
مي كنند كه بالا رفتن از پله ها، خانه تكاني و در صورت امكان سورتمه سواري 
روش هاي بســيار مطلوبي براي فعاليت و ســوزاندن كالري در اين فصل 

هستند. 
به گزارش ايرنــا، متخصصان آكادمي تغذيه و رژيــم غذايي آمريكا تاكيد 
دارند كه بزرگســالان حتي در ســرماي فصل زمســتان بايــد حداقل 
30 دقيقه در روز فعاليت جســمي داشــته باشــند و كــودكان هم در 
 هر آب وهوا يا فصلي از فصول ســال بايد يك ســاعت تحــرك و ورزش 

داشته باشند. 
با اين حال، اگر زمين از يخ يا برف پوشيده شــده باشد، فعاليت در فضاي 
 باز مانند دويدن يا دوچرخه ســواري مي توانند مشكل يا حتي خطرناك

 باشد. 
بــراي  بهانــه اي  نمي توانــد  ســرد  آب وهــواي  هرچنــد 
فعاليــت نكــردن باشــد و راه هــاي زيــادي وجــود دارد كــه 
 باعــث فعــال مانــدن اعضــاي خانواده هــا در طــول ســال 

مي شود. 
توصيه هاي كارشناسان براي تحرك در فضاهاي سربسته به شرح زير است: 
 اگــر در محيــط خــارج از ســاختمان هــوا بســيار ســرد اســت، 
 قــدم زدن در بــازار محلــي روش مناســبي بــراي فعاليــت 

است. 
 با پرهيز از سوار شدن روي پله برقي و آسانســور، براي بالا رفتن از پله ها 

استفاده كنيد. 
 قدم زدن در راهروهاي ساختمان اداره يا محل كار در طول ساعت ناهار يا 

قهوه خوردن، روش خوبي است. 
 خانه تكاني را به اواخر فصــل موكول نكنيد و براي ايــن كار منتظر بهار 
نمانيد؛ كارهــا را كمي زودتر شــروع كنيد. جارو كشــيدن، تميز كردن 
 كمد و شســتن پنجره هــا مي تواند بــه فعال مانــدن در داخــل خانه 

كمك كند. 
 به جاي دراز كشيدن روي مبل و تماشاي فيلم بهتر است كه از ويدئوهاي 

ورزشي استفاده و ورزش كنيد. 

آگاهي

در نوشتار زير ۱3 مورد از بهترين رفتارهاي كليدي كه افراد داراي هوش هيجاني بالا از خود بروز مي دهند تا افراد دوست داشتني شوند، معرفي 
مي شود. آدم هاي زيادي تسليم اين باور اشتباه مي شوند كه ويژگي دوست داشتني بودن، از ويژگي ها و ريشه هاي طبيعي غيرقابل آموزش حاصل 
مي شود كه تنها به آدم هاي كم شمار و خوش شانس، خوش پوش، كاملا اجتماعي و بسيار با استعداد تعلق دارد.  به سادگي مي توان اين سوء برداشت 
را پذيرفت و مقهور آن شد ولي حقيقت چيز ديگري است. درواقع، دوست داشتني شدن تحت كنترل آدم هاست و به هوش هيجاني برمي گردد. 

افراددوستداشتني
در مطالعه اي كه در دانشگاه يوسي ال اي اجرا شد، شركت كنندگان بر مبناي درجه بندي اهميت ادراك شان از افراد دوست داشتني يا محبوب، 
۵00 صفت را رتبه بندي كردند. صفت هاي داراي بالاترين رتبه، هيچ ارتباطي با گروه  دوستي، هوش يا جذابيت )ويژگي هاي دروني( نداشتند. 
درعوض، صفت هاي داراي بالاترين رتبه عبارت بودند از صميميت، رك گويي و قابليت درك ديگران.  اين صفات و ساير صفات مشابه آنها، افرادي را 
توصيف مي كنند كه در طرف اجتماعي هوش هيجاني مهارت دارند. داده هاي تحقيقاتي تلنت اسمارت )TalentSmart( از بيش از يك ميليون 
نفر نشان مي دهد آدم هايي كه اين مهارت ها را از خود بروز مي دهند، لزوما فوق العاده دوست داشتني نيستند اما در مقايسه با افرادي كه اين مهارت ها 
را ندارند، در وضعيت بهتري قرار دارند.  ما بررسي هايي انجام داده ايم تا رفتارهاي كليدي را شناسايي كنيم كه افراد داراي هوش هيجاني بالا از خود 

بروز مي دهند تا دوست داشتني شوند. ۵ مورد از بهترين اين رفتارها در ادامه آمده اند: 
۱.افراددوستداشتنيسوالميپرسند.

بزرگ ترين اشتباهاتي كه افراد زمان گوش  دادن مرتكب مي شوند، اين است كه تمركز زيادي بر اين دارند كه خودشان چه  مي خواهند بگويند يا اينكه 
آنچه فرد مقابل درحال گفتنش است، چگونه بر خودشان تاثير مي گذارد، درنتيجه از شنيدن آنچه گفته  شده است، بازمي مانند. واژه ها با صداي بلند و رسا 
شنيده مي شود اما معاني آنها درك نمي شود.  يك روش ساده براي اجتناب از اين كار، طرح سوالات زياد است. آدم ها تمايل دارند مطمئن شوند كه شما 
به آنها گوش مي دهيد و پرسيدن سوالات تبيين كننده نشان مي دهد كه نه تنها درحال گوش  دادن به آنها هستيد، بلكه آنچه مي گويند نيز براي 
شما اهميت دارد. از ديدن ميزان احترام و قدرداني ای كه بابت طرح سوال از ديگران نسبت به شما ابراز مي شود، تعجب خواهيد  كرد. 

۲.آنهاتلفنخودراكنارميگذارند.
هيچ چيزي به اندازه يك پيام متني روي تلفن همراه يا يك نگاه گذرا به صفحه تلفن هوشــمند، مانع از 
دوست داشتني  شدن شما نمي شود. وقتي وارد يك گفتگو مي شــويد، تمام انرژي خود را بر آن گفتگو 
متمركز كنيد. آنگاه درخواهيد يافت كه اين گفتگوها زماني كه خود را در آنها غرق مي كنيد، لذت بخش 

و اثربخش خواهند شد. 
۳.افراددوستداشتنيخلوصدارند.

داشتن خلوص و درستكاري براي دوست داشتني  شدن ضروري است. هيچ كس، آدم فريبكار را 
دوست ندارد. افراد نسبت به آنها كه خلوص دارند، به اين دليل كشش دارند كه مي دانند مي توان 
به آنها اعتماد كرد. دوست  داشتن يك آدم  زماني كه نمي دانيد واقعا چه كاره است و چه حسي 
دارد، كار مشكلي است. آدم هاي دوست داشتني مي دانند چه كساني هستند. آنها به قدري 
اعتمادبه نفس دارند كه با سبك و سياق خود با ديگران تعامل كنند. با تمركز بر آنچه محرك 
شماست و شما را به عنوان يك فرد خوشحال مي كند، تبديل به فرد جذاب تر و جالب تري 
در مقايسه با حالتي مي شويد كه تلاش  مي كنيد با اخذ تصميماتي كه فكر مي كنيد باعث 

مي شود ديگران شما را دوست  بدارند، توجه آنها را جلب كنيد. 
۴.آنهاقضاوتنميكنند.

اگر مي خواهيد دوست داشتني شــويد، بايد با ذهن باز با ديگران حشرونشر كنيد. 
حشرونشر با ذهن باز، شما را براي ديگران دست يافتني تر و جالب مي سازد. هيچ كس 
نمي خواهد با آدمي گفتگو كند كه نظر خود را گفته است و تمايلي به گوش  دادن ندارد.  
داشتن ذهن باز در فضاي كاري كه صميميت به معني دسترسي به ايده هاي جديد و 
كمك است، بسيار ضرورت دارد. براي محدود كردن مفاهيم و قضاوت هاي از پيش  
داوري  شده، بايد دنيا را از چشم ديگران ببينيد. اين امر شما را ملزم نمي كند آنچه 
را ديگران باور دارند، باور كنيد يا از رفتارهاي آنان چشمپوشي كنيد بلكه فقط به 
اين معني است كه شما از اعمال قضاوت دست مي كشيد تا واقعا بفهميد چه 
چيزي آنها را تبيين مي كند. تنها در اين حالت مي توانيد به آنها اجازه دهيد 

خود واقعي شان باشند. 
۵.آنهابهدنبالجلبتوجهنيستند.

آدم ها به كساني كه تشــنه جلب  توجه هســتند، واكنش منفي نشان 
مي دهند. نيازي نيست كه شخصيت بزرگ و برون گرايي داشته  باشيد تا 
دوست داشتني شويد. فقط، دوستانگي و ملاحظه كاري همه آن چيزي 
است كه براي جذب ديگران نياز داريد. وقتي به شكل دوستانه، داراي 
اعتمادبه نفس هستيد و مختصر سخن مي گوييد، متوجه خواهيد  شد كه 
افراد بيشتر از حالتي كه تلاش مي كنيد به آنها نشان دهيد انسان مهمي 
هستيد، به شما جذب و متقاعد مي شوند. افراد سريعا پي به نگرش شما 
مي برند و بيش از هر چيزي، سريع تر جذب  نگرش درست شما مي شوند. 
نويسنده:ترويسبردبري
منبع:لايفهك

هنر بازاريابي
 »نه« مشــتري يعني»مرا قانع كن« يا به معناي 
واقعي يعني »نه«، مشــتري با فرض اينكه شــما 
اطمينان كامل داريد كه مشتري بالقوه شما در گروه 
مشترياني قرار مي گيرند كه »نه« آنها به معناي »من 
را قانع كن« اســت، راه هاي مختلفي براي تبديل 

كردن اين »نه« به »بله« وجود دارد. 
 

۱-ازاوبازخوردبخواهيد.
مجموعه اي از چند ســوال مشخص تهيه كنيد و 
جلسه اي كوتاه براي صحبت با مشتري بالقوه خود 
درباره دليل عدم مناسب بودن پيشنهاد شما براي 

وي ترتيب دهيد. 
 

۲-آنهارابهچالشبكشيد.
مشتريان اغلب به دلايل مختلف دچار ترس شده و 
در زمان تصميم گيري عقب مي كشند، مثلا ممكن 
است تحت تاثير اندازه و وسعت پروژه پيشنهاد شده 
قرار گرفته باشند. شايد تصور كنند كه نياز به بودجه 
بسيار زيادي دارد. ممكن است ارزش لازم و واقعي را 
در پروژه پيشنهادي مشاهده نكرده باشند. به هرحال 
هر دليلي كه براي خودشان دارند، بايد با مهارت تمام 
آنها را در اين رابطه به چالش بكشيد. به ياد داشته 
باشيد: پروپوزال ارائه شده بايد تنها نسخه اي كتبي 
از صحبت هاي پيشين ردوبدل شده بين شما باشد 

و شامل هيچ نكته جديد و عامل شگفتي نباشد. 

۳-نســبتبــهقيمتهــایخود
انعطافپذيرباشيد.

اگر به ايــن نتيجه رســيديد كه يك مشــتري 
نگراني هاي در زمينه بودجــه را مطرح نمي كند و 
تلاش هاي شــما براي مطرح كردن ارزش در برابر 
قيمت با شكســت مواجه مي شــوند، سعي كنيد 
قيمت پيشنهادي خودتان را مورد ارزيابي مجدد 
قرار دهيد. اين به اين معنا نيســت كه لزوما بايد 
قيمت هاي خود را كاهش دهيد. به طور كلي كاهش 
دادن قيمت به نفع شما نيست و حتي ممكن است 
به ضرر شما هم تمام شود اما اگر بتوانيد با كم يا زياد 
كردن خدماتي كه ارائه مي كنيد، با مشتري به توافق 
برسيد، مطمئنا موفق به تبديل كردن يك »نه« به 

»بله« خواهيد شد. 

آموزش کسب و کار آموزش

لبخنددوستانهومشتاقتحويلمشتريبدهيد.
با مشتري دم در ملاقات كنيد. اگر نام مشتري را مي دانيد، آن را 

به كار  گيريد. 
كارهايتانرانفروشيد.

به شــواهدي كه احتمالا كمك مي كند تا نيازهاي 
وي را بشناسيد توجه كنيد. سوال هايي بپرسيدكه 
درباره شخص مشتري است و به او بفهمانيد مسائل 

او براي تان جالب است. 
برايشركتتانايجاداعتمادواطمينان

كنيد.
مدارك يا هر چيز ديگري را كه ثابت مي كند متعلق 
به شركتي معتبر هستيد، به او نشان دهيد. اگر به 

مصرف كننده محصولاتي مي فروشيد كه احتياج به 

لوازم يدكي دارند، اطلاعات كافي درباره اين لوازم در اختيار او بگذاريد. 
مشتريراآمادهكنيد.

او را راهنمايي كنيدكه دربــاره نيازهايش صحبت كند. 
كاري كنيد بداند به محصول شما نياز دارد. 

امكاناتوتجهيزاترابهمشترينشان
دهيد.

اين كار درباره هــر محصولي موثر اســت. بگذاريد 
مشتري اهميت داشتن محصول شما را حس كند. 

بهسوالاتاوپاسخدهيد.
نيازهاي مشتري را بشناسيد. سوال هاي او را يكي يكي 
پاسخ دهيد. در صورت امكان با مشتري در شرايط كاملا 

آرام و بدون سر و صدا صحبت كنيد. 
براي فروش خود برنامه ريزي كنيد.

شش نشانه گذاري براي فروشندگي

دام اينشتلونگ در تصميم گيري و تحليل
پژوهشــگران يك آزمايش را با شطرنج 
بازان ترتيــب دادند. در ايــن آزمايش، 
شطرنج بازان آگاهانه در موقعيتي از بازي 
قرار گرفتند كه معروف اســت به زنجيره 
كيش و مات پنــج مرحله اي. البته در آن 
موقعيت شــطرنج بــازان گزينه ديگري 
براي بردن داشتند كه كمتر معروف بود 
اما در سه مرحله به مات منجر مي شد. بيشتر شطرنج بازان، رشته آشناتر 
پنج مرحله اي را انتخــاب كردند. بعد از مصاحبه اي كــه بلافاصله بعد از 
بازي صورت گرفت، مشخص نشد كه چرا شطرنج بازان از گزينه ساده تر، 

صرفنظر كردند.
پژوهشــگران تصميم گرفتند كــه اين بار حركت چشــم هاي بازيگران 
را با يك دوربين مادون قرمز دنبال كنند. يك نكته جالب كشــف شــد: 
نگاه خيره بازيگــران از خانه هايي كه به عنوان رشــته پنــج مرحله اي 
تشــخيص داده بودند، تكان نخورد حتي با وجود اينكه به آنها يادآوري 
شــد كه گزينه هاي بهتري هــم وجود دارد اما شــطرنج بازان نســبت 
به گزينه ســاده تر، كور شــده بودند. روانشناســان از دهــه ۱940 اين 
پديــده را اثــر اينشــتلونگ )Einstellung effect( ناميده انــد و با 
آن آشــنا هســتند. طبق اين اثر، مغز ما براي راه حل هاي آشــنا و قابل 
اطمينان، ارجحيت قائل اســت تا گزينه هاي ناآشنا. آزمايش هاي متعدد 
 در حوزه هاي مختلف نيز انجــام داده اند تا اين نظريــه را در حوزه هاي 

مختلف بيازمايند.
 آنچه اثر اينشــتلونگ را دشــوار مي كند اين اســت كه اكثر مردم اصلا 
با اين پديده آشــنا نيســتند. ما معتقديم كه با ذهني باز به مسائل نگاه 
مي كنيم اما مغز ما به صــورت ناخودآگاه، توجه ما را بــه دانش و تجربه 
قبلي ما ســوق مي دهد. هر اطلاعاتي كه با راه حل ها يــا تئوري هايي كه 
ما به آنها عادت داريم، تطابق نداشــته باشــد، كنار گذاشــته مي شود. 
اين منجر مي شــود كــه پزشــكان، تشــخيص هاي نادرســت بدهند 
 و قاضي ها، حكم هايــي بدهند كه در راســتاي حكم هاي قبلي باشــد 

)آكادمي تفكر( . 

تحليلوتجويزراهبردي:
تا حــالا كســي را ديده ايد كه بگويد ديد من بســته اســت؟ يــا اينكه 
بگويد مــن افق فكري محــدودي دارم؟ قطعــا نه! همه بــاور داريم كه 
خيلــي بــاز فكــر مي كنيــم و روشــنفكر هســتيم. اصــلا باورمان 
نمي شــود كه ما هم ممكن اســت در دام اينشــتلونگ بيفتيــم. ما باور 
 مي كنيم كــه روزي دچار تصلب شــرايين شــويم اما تصلــب افكار نه! 

هرگز! ابدا! 
اما تجربه ها و پژوهش هاي متعدد نشان داده است كه اين دام فراگير است 

و همه ما كمابيش به آن دچاريم. چه بايد كرد؟
۱- عامدانه راه حل هاي امتحان شــده را كنار بگذاريــد و بگوييد اين بار 
مي خواهم يــك راه حل جديــد را انجام دهــم اگر جواب نــداد چيزي 
 را از دســت نمي دهم برمي گردم و همــان راه حل هميشــگي را انجام 

می دهم. 
2- بازيگوشي كنيد. ما هميشه فكر مي كنيم كه بازيگوشي براي كودكان 
اســت اما فراموش كرده ايم كه بيش از ۵0 درصد يادگيري ما در دوران 
كودكي و ســرعت بالاي يادگيري حاصــل همين بازيگوشي هاســت. 
 بازيگوشي يعني اينكه چيزهاي جديد را امتحان كنيد و از اينكه خطا كنيد 

نترسيد. 
دكترمجتبيلشكربلوكي

استراتژيست

5 عادت
 افراد 
دوست داشتني

 و با هوش 
هيجاني


